
معاون دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش با بیان 
اینکه تــا زمان تصویب طرح کاهــش تنوع مدارس 
در شــورای عالی از هرگونه توســعه مدارس خاص 
مثل استعدادهای درخشان، نمونه دولتی و فرهنگ 
جلوگیری می شــود، گفت: در صورت نیاز به ایجاد 
یک مدرسه خاص، موضوع در شورای معاونان وزارت 
آموزش و پرورش بررسی و بعد اتخاذ تصمیم می شود.

موسی الرضا کفاش در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه 
زمانی که بحث عدالت تربیتی و کیفیت بخشــی به 
مدارس دولتی مطرح می شود، یکی از موضوعات مورد 
نقد و بحث، کاهش تنوع مدارس است، گفت: گروه 
زیادی از مخاطبان و مردم بر تنوع مدارس به ویژه در 
حوزه مدارس دولتی نقد بسیار دارند و همین موضوع 
باعث شده دانش آموزان جذب انواع خاصی از مدارس 
شــده و عملا مدارس عادی دولتی به لحاظ کیفیت 
آموزشی در سطح پایینی قرار گیرند و به این گروه از 
دانش آموزانی که در مــدارس عادی دولتی تحصیل 

می کنند، جفا شود.
وی با بیــان اینکــه وزارت آمــوزش و پــرورش و 
شــورای عالی آموزش و پرورش به عنــوان مرجع 
سیاست گذاری، موضوع تنوع مدارس را مدت هاست 
تحت بررســی قرار داده، افــزود: معتقدیم برخی از 
مواردی که تحت عنوان انواع مدرسه نام برده می شود، 
نوع مدرسه نیســت؛ بلکه به نوعی در ارائه خدمات 
متفاوت هستند؛ به عنوان مثال مدرسه هایی داریم که 
تحت عنوان مدرسه قرآنی آموزش های عادی را ارائه 
می دهند؛ اما در کنار آن شش ساعت نیز تدریس قرآن 
را برای دانش آموزانی که علاقه مند به مباحث قرآنی 

هستند، انجام می دهند.
معاون دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش درباره 
انواع مدارس، گفت: مثلا مدارس هیئت امنایی نوع 

مدرسه نیستند بلکه مدارس عادی دولتی  هستند که 
به شیوه هیئت امنایی اداره می شوند؛ یعنی با این نگاه 
که مشــارکت اولیا در این مدارس افزایش پیدا کند، 
هیئت امنایی برای برنامه ریزی در مدرســه داشته 
باشند؛ بنابراین تحت عنوان مدارس هیئت امنایی از 
این  مدارس یاد می کنیم؛ هر چند ممکن است برخی 
از مدارس غیردولتی به شــیوه هیئــت امنایی اداره 
شوند، اما مدارس هیئت امنایی در مصوبات شورای 
عالی دولتی هستند که به شیوه هیئت امنایی اداره 

می شوند.
کفاش با بیان اینکه یک سری مدارس تحت عنوان 
مدارس شاهد یا مدارس اســتعدادهای درخشان یا 
ســمپاد یا مدارس ایثارگران وجود دارند که مصوبه 
شورای عالی انقلاب فرهنگی را دارند؛ گفت: همچنین 
مدارس بین الملل که مربوط بــه دانش آموزان اتباع 
اســت، مدارس نمونه دولتی، مدارس شبانه روزی 
مدارس ورزش هســتند که معتقدیم نوع مدرســه 

نیستند.
وی با بیان اینکه ماده واحده ای تحت عنوان ساماندهی 
و کاهش تنوع مدارس، آماده و در شورای عالی آموزش 
و پرورش مطرح شده، افزود: شورا نظر بر اصلاح برخی 
بندها داشت، مجددا اصلاحات صورت گرفته و الان 
آماده تصویب نهایی است تا در ریاست جمهوری به 

امضای رئیس جمهور برسد.
معاون دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش با بیان 
اینکه در این ماده واحده استناد کردیم به بند چهار 
راهبرد کلان ســند تحول بنیادین و تکالیف مندرج 
در بند یک از بخش اقدامات اساسی زیر نظام راهبری 
و مدیریت نظام تعلیم و تربیت رسمی که در جلسه 
۹۴۸ شورای عالی سال ۹۶ تصویب شده، ادامه داد: 
تاکید شده که باید تنوع مدارس کاهش پیدا کنند؛ 

بنابراین در ایــن ماده واحده پژوهشــگاه مطالعات 
آموزش و پرورش موظف شده ظرف مدت سه ماه از 
تاریخ تصویب ماده واحده، پژوهشی مبتنی بر فلسفه 
و خاستگاه تاسیس مدارس مختلف، عملکرد و تاثیر 
آن بر عدالت آموزشــی را انجام دهــد و نتایج برای 
تصمیم گیــری در خصوص کاهش تنــوع مدارس 

ارائه شود.
کفاش با بیان اینکه هر کدام از مدارس با یک فلسفه و 
خاستگاهی ایجاد شده اند؛ گفت: اکنون اگر قرار است 
مدارس کاهش پیدا کنند، باید بررسی ها انجام شود تا 

اگر کاری انجام شد، پشتوانه پژوهشی داشته باشد.
وی با بیان اینکه در قانون برنامه هفتم مصوب مجلس 
شورای اســلامی که قانون جدیدی است، بر توسعه 
مدارس شــبانه روزی، مدارس عشایری و روستایی 
برای حمایت از دانش آموزان مناطق محروم تاکید 
شده، افزود: هیچ وقت نمی توانیم این  مدارس را جمع 
کنیم؛ اگر قرار است تغییری صورت گیرد باید فلسفه 
آن مشخص شود؛ زیرا بیگدار به آب زدن بر مشکلات 

اضافه می کند.
معاون دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش با بیان 
اینکه وزارت آموزش و پرورش باید ظرف مدت یک 
ماه بعد از انجام پژوهش براساس یافته ها طرح خود را 
برای کاهش تنوع مدارس با توجه به اصول به دبیرخانه 
شــورای عالی آموزش و پرورش ارائه کند، ادامه داد: 
مطلوبیت حداقل جداسازی دانش آموزان، مطلوبیت 
ارائه خدمات متنوع داخل مدرســه ای به جای تنوع 
بخشیدن به مدارس، به رسمیت شناختن وجوه تمایز 
مدارس و اعطای اختیارات بیشتر به مدارس، احیای 
ظرفیت ماده دو قانون تاسیس و اداره مدارس مراکز 
آموزشی و پرورشی غیر دولتی نکاتی است که باید به 

آن توجه شود.

رئیس جمعیت هلال احمر با بیان اینکه بیش از ۸ 
هزار نفر از متخصصین تاکنون برای اعزام به لبنان و 
ارایه خدمات درمانی ثبت نام کرده اند، گفت: با توجه 
به حمله رژیم صهیونیستی به بیمارستان هلال احمر 
ایران در مرز سوریه و لبنان، یک بیمارستان دیگر را 

برای کمک به جنگ زدگان لبنان برپا می کنیم.
به گزارش ایســنا، پیر حســین کولیونــد درباره 
بیمارستان صحرایی هلال احمر ایران در مرز سوریه 
و لبنان که مورد حمله و تهاجم رژیم صهیونستی قرار 
گرفته، گفت: جمعیت هلال احمر بر اساس وظیفه 
ذاتی خود و اقدامات بشردوستانه و بین المللی باید به 

مصدومین، مجروحین و آوارگان کمک کند.
وی با بیان اینکه در نزدیکی های مرز سوریه و لبنان 
یک بیمارستان صحرایی بنا کردیم، افزود: با توجه 
به اینکه در لبنان بیمارســتان ها را رژیم صهیونی 
بمباران می کند، خیلی از بیمارســتان ها در لبنان 
تخلیه شده اند. بنابراین در سوریه این کار را کردیم 
که بتوانیم به آوارگان و مجروحین کمک می کنیم. 
علاوه بر بیمارستان، محلی برای اسکان آوارگان در 
نظر گرفته بودیم که آن هم به تعداد قابل توجهی 

آوارگان را می توانست پوشش و اسکان دهد.
کولیوند با بیان اینکه انبارهــای دارویی، تغذیه  و 
زیستی در کنار این بیمارستان بودند که متاسفانه 
با ۱۰ موشک مورد هدف قرار گرفت و کاملًا از بین 
رفتند، گفت: این حــرکات و جنایت ها مانع ادامه 

فعالیت ما نمی شود.
وی با بیان اینکه اکنون دبیرکل جمعیت هلال احمر 
به همراه تیم های اضطراری آنجا هستند و فعالیت 
امدادی خود را ادامه می دهند، افزود: خوشبختانه 
به نیروهای ما آســیبی نرســید؛ ولی بیمارستان، 
آمبولانس ها و انبارها کاملا از بین رفته و امروز همراه 

هواپیمایی که دکتر قالیباف به بیروت می رود اقلام 
دارویی خود را ارسال کردیم.

رئیس جمعیت هلال احمر با بیان اینکه از هر طریقی 
برای کمک به مردم لبنــان واقعاً دریغ نمی کنیم و 
اقدام می کنیم ادامه داد: البته این جنایت را بلافاصله 
به رئیس فدراســیون صلیب سرخ و رئیس کمیته 
صلیب سرخ و سازمان ملل اطلاع داده و خواسته شد 
علاوه بر محکومیت این حادثه یک اقدام عملی برای 
پیشگیری از برخورد با مراکز درمانی و مراکز امدادی 

و آمبولانس ها انجام شود.
کولیوند با بیان اینکه دوشنبه جلسه ای به صورت 
مجازی با رئیس فدراســیون هلال احمر و رئیس 
صلیب ســرخ و هلال احمر جهانی بــرای تعیین 
تکلیف برگزار می شــود، گفت: تمام اقداماتی که 
خلاف موازین اســت و به عنوان یک نقض حقوق 
بشردوستانه محسوب می شود، مستندات آن جمع 
آوری کردیم؛ همان کاری کــه برای غزه انجام و به 
دادستان بین الملل ارائه دادیم. برای لبنان هم این 
موارد را انجام و حتماً ارائه می دهیم. ۸۶ کشور را در 
غزه همراه خود کرده ایم و برای این موضوع هم بیشتر 
کشورها را همراه خود می کنیم؛ چون یک جنایت 
جنگی است و مسئولین هلال احمر و صلیب سرخ 
همه کشورها باید از کیان و حرفه خود دفاع کنند و 

نباید عقب نشینی کنند.
وی با بیان اینکه اگر امروز عقب نشینی کنیم فردا 
بچه های ما به ما ایراد می گیرند افزود: چهارم آبان ماه 
در مجمع جهانی صلیب سرخ بیشتر مطالب را تشریح 
می کنم و کشورهای بیشتری را همراه می کنم اما 
چیزی که خیلی مهم است یک اجماع عمومی است 
که از ادامه این نقض حقوق بشر دوستانه و حملات 

جنایتکارانه جلوگیری کند.

رئیس جمعیت هــلال احمر با بیــان اینکه رژیم 
صهیونی همه چیز را زیر پا گذاشته و به هیچ چیز 
پایبند نیست، ادامه داد: هم غزه و هم لبنان را به یک 
نمایشگاه کاملی از انواع و اقسام جنایت های جنگی 
تبدیل کرده است، لذا صلیب سرخ جهانی به عنوان 

وظیفه ذاتی باید اقدامی کند.
کولیوند با بیان اینکه بیمارســتان صحرایی هلال 
احمر ایران در مرز سوریه و لبنان که مورد حمله و 
تهاجم قرار گرفته هنوز به بهره برداری نرسیده بود 
و قرار بود پذیرش انجام دهد، ۵۶ تخت خوابه بود، 
گفت: این بیمارستان به بخش های آی سی یو، سی 
سی یو، اتاق عمل و بخش های بستری مجهز و یک 
بیمارستان کامل بود که می توانست خدمات خیلی 
خوبی را به مجروحین، مصدومین و نیازمندان ارائه 

دهد.
وی با بیان اینکه اقلام امدادی، زیســتی، دارویی و 
آمبولانس های مستقر در این بیمارستان در آتش 
سوخت، اما تلاش ها برای خدمت به آوارگان جنگی 
ادامه دارد، افزود: مجددا یک بیمارســتان دیگر را 
برای کمک به جنگ زدگان لبنــان برپا می کنیم 
و به خدمات خود به مردم جنــگ زده لبنان ادامه 

می دهیم.
رئیس جمعیت هــلال احمر با بیــان اینکه یک 
بیمارستان دیگر که در ۴۰ کیلومتری این بیمارستان 
صحرایی و تخلیه است را تحویل گرفته ایم و در حال 
تجهیز این بیمارستان هستیم، ادامه داد: هلال احمر 
کار بشردوستانه و کمک به جنگ زدگان را تعطیل 
نمی کند، بیش از ۸ هزار نفر از متخصصین تاکنون 
برای اعزام به لبنان ثبت نام کرده اند و ساماندهی و 
سازماندهی ها برای اعزام انجام شده و بر اساس نیاز 

این متخصصین را اعزام می کنیم.

رییس سازمان حفاظت محیط زیست با تاکید بر اولویت 
قرار دادن و پیگیری برنامه احیای دریاچه ارومیه می گوید 
سرنوشت این دریاچه سرنوشــت همه است. به گزارش 
ایسنا، شــینا انصاری، رییس ســازمان حفاظت محیط 
زیست با انتشار یادداشت هفتگی خود در رابطه با چالش 
نجات دریاچه ارومیه نوشت: »بیستمین جلسه کارگروه 
ملی نجات دریاچه ارومیه و اولین جلسه این کارگروه در 
دولت چهاردهم به ریاست معاون اول رئیس جمهور روز 

چهارشنبه ۱۸ مهرماه برگزار شد.
این جلســه با حضور خوب اعضای اصلــی کارگروه ملی 
نجات دریاچه ارومیه برگزار شد. وزیر جهاد کشاورزی و 
معاون علمی رئیس جمهور، رئیس سازمان برنامه و بودجه، 
اســتانداران آذربایجان غربی )دبیر کارگروه(، آذربایجان 
شرقی و کردســتان به عنوان اعضای اصلی کارگروه ملیّ 

حاضر در جلسه بودند.
اســتاندار آذربایجان غربی از اقدامات انجام شــده در دو 

حوزه سخت افزاری و نرم افزاری گزارشی ارایه کرد و گفت: 
طرح نجات دریاچه ارومیه، اکنون مهمترین پروژه محیط 
زیستی غرب آسیاست که بر اساس طرح آن، آب در سه فاز 

به دریاچه ارومیه انتقال یافته است.
وزیر جهاد کشاورزی هم یکی از مهمترین راه های نجات 
دریاچه را استفاده از سیستم آبیاری تحت فشار در بخش 
کشاورزی دانست. به گفته ایشان کشاورزان خودشان هم به 
این نتیجه رسیده اند که باید حتی با صرف هزینه و سرمایه 
گذاری، آب را به درســتی مصرف کرد و اکنون با تدابیری 
که صورت گرفته، زمینه برای اجرای پروژه های سیستم 
آبیاری تحت فشار مساعد است. استاندار آذربایجان شرقی 
در سخنانش یادآوری کرد که »بخشی نگری« نمی تواند به 
رفع مشکل کمکی کند و نیازمند ساختاری »فرااستانی« و 
»مدیریت ملی« هستیم. استاندار کردستان هم از لزوم جلب 
اعتماد و مشارکت عمومی برای عملیاتی کردت مصوبه ها 
ســخن گفت. موضوعی که به نظر من هم بسیار اهمیت 

دارد. مواضع استاندار آذربایجان شرقی درباره اقدامات ملی 
به جای رویکردهای منطقه ای هم به نظرم نکته ای است که 
در سال های اخیر از آن غفلت شد. من تاکید کردم که طرح 
های نجات دریاچه ارومیه که در دولت های قبل تصویب 
شده محترم است، اما تلاش می کنیم اگر نواقصی در این 
طرح ها وجود دارد آن ها را رفع کنیم و اگر نقاط قوتی بوده 
آن ها را تقویت کنیم و البته اینکه تجربه ۱۱ سال گذشته 
حاکی از آن بوده که مادامی که دبیرخانه در سطح ملی فعال 
بوده و ساختار فرابخشی فعالیت داشته دستاوردهای بهتری 
نیز در وضعیت دریاچه ارومیه به  دست آمده است. به نظر 
من مهم ترین بخش صحبت های ریاست جلسه به این جمله 
ایشان باز می گشت که گفت: اکنون برای حل مشکل، باید 
حقابه محیط زیست را پیش فرض بدانیم، تغییر در الگوی  
کشــت را به دقت عملی کنیم و همزمان با این اقدامات، 
جامعه و کشاورزان را هم توجیه کنیم که چگونه باید از آب 

به درستی استفاده کنند.

ارسال اقلام دارویی ایران به بیروت جلوگیری از توسعه مدارس خاص تا تصمیم گیری نهایی

سرنوشت دریاچه ارومیه، سرنوشت همه ماست
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صفحه 3

رئیس کل بانک مرکزی:

پلتفرم پرداخت های فرامرزی 
در بریکس ایجاد شود

لزوم تسهیل 
در قوانین صادراتی

بانک مرکزی وام جدید 
ساخت را ابلاغ کند

کاهش هزینه های مستاجران 
با سامانه خودنویس 

سامانه خودنویس از طریق کاهش هزینه ها 
و با ارائه کد رهگیری بــدون دریافت هیچ 
هزینه ای باعث ایجاد رونق و آرامش در بازار 
مسکن شده است. در حالی که فصل جا به  
جایی مستاجران به اتمام رسیده است ، اما 
همچنان شاهد آن هســتیم که بسیاری از 
مستاجران و متقاضیان مسکن تمایل دارند 
که  در سامانه خودنویس ثبت نام کنند، این 
در حالی است که به گفته بسیاری از آنها این 
سامانه زمینه ساز کاهش چشمگیر هزینه ها 
در جابه جایی ها شده است. سامانه خودنویس 
از  خرداد ماه ســال گذشــته در قالب طرح 
حمایت  از مستاجران از سوی معاونت مسکن 
و ساختمان وزارت راه و شهرسازی طراحی و 
اجرا شد و در ابتدا مستاجران می توانستند 
قراردادهای خود را در این سامانه بارگذاری 

و منعقد کنند و پس از گذشت...
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پیگیری جدی تحقق 
کامل »دولت هوشمند«

صندوق توسعه ملی خبر داد:

تسهیلات ترجیحی برای بنگاه های کوچک و متوسط
صفحه2

صفحه3

حذف  واسطه ها  از  بازار  اجاره 
شکایات   مستاجران   تا   3۰   درصد   کاهش   یافت

وزیر ارتباطات گفت: اتصال تمامی روستاهای بالای 
بیست خانوار به شــبکه ارتباطی و ارتقای کیفیت 
ارتباطات در روستاهای متصل و همچنین تحقق 
کامل »دولت هوشــمند« را به طور جدی در دوره 
پیش رو دنبال می کند. به گزارش مهر به نقل از وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، سید ستار هاشمی که 
میزبان اعضای کمیســیون صنایع مجلس شورای 
اســلامی بود، با بیان اینکه امروز افتخار داشتیم تا 
بخشی از اقدامات وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
و به طور مشــخص، ســازمان فناوری اطلاعات را 
تشریح کنیم، خاطرنشان کرد که حضور نمایندگان 
در وزارت ارتباطات، ســرآغازی بــرای هم افزایی و 
هماهنگی بیشتر شــود تا وزارت ارتباطات با اتکا 
به ظرفیت نمایندگان مجلــس، گام های بلندی را 
برای تحقق دولت الکترونیک و دولت هوشــمند 
بردارد. وی با اشاره به بازدید نمایندگان از سامانه های 
مرکز ملی تبادل اطلاعــات و پنجره ملی خدمات 
دولت هوشــمند، ابراز امیدواری کرد که مردم در 
نهایت زیرســاخت های فراهم شــده را در زندگی 
خود لمس کنند و امور زندگی شــان تسهیل شود. 
وزیر ارتباطات با تاکید بــر اینکه دولت الکترونیک 
زمانی به طور کامل محقق می شود که مردم نیازی 
به مراجعه حضوری به دســتگاه های اجرایی و ارائه 
مدرک پیدا نکنند، گفت: این مسئله به طور جدی 
در دســتور کار وزارت ارتباطات قــرار دارد که در 
نهایت منجر به اجرای »قانون دوام« نیز خواهد شد. 
هاشمی همچنین اتصال روستاهای فاقد ارتباطات 
و ارتقای کیفیت ارتباطات در روستاهای متصل را از 
اولویت های وزارت ارتباطات در دوره جدید دانست. 
وزیر ارتباطات در ادامه در پاســخ به درخواســت 
نمایندگان مجلس، مباحــث تبیینی حول محور 
اقدامات انجام گرفته در حوزه های مأموریتی وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات را ضروری دانســت و 

تاکید کرد که به منظور تقویت...

آگهي مناقصـــه ) ارزیابي کیفي(    
)  شماره فراخوان :  2003092409000089 (

مناقصه گزار: شرکت گاز استان خراسان رضوي
موضوع مناقصه: توسعه و اصلاح شبکه و نصب انشعابات و تجهیزات و ... ناحیه گازرسانی قوچان ، چناران ، طرقبه شاندیز

شرایط اولیه متقاضیان:
الف- دارا بودن حداقل پایه ۴  در رشته  تأسیسات و تجهیزات از سازمان برنامه و بودجه   

ج- دارابودن ظرفیت خالی ارجاع کار
ه- ثبت نام در سایت www.setadiran.ir و دریافت گواهي امضاي الکترونیکي

دریافت کاربرگهای استعلام ارزیابی کیفی : از سایت مذکور از ساعت ۰۸:۰۰ مورخ ۱۴۰3/۰7/22 تا مورخ ۱۴۰3/۰7/2۹ اعلام شده در سامانه ستاد
بارگذاری اسناد استعلام ارزیابي کیفي به همراه مستندات مربوطه مطابق مندرجات آن : تا مورخ ۱۴۰3/۰۸/۱3 اعلام شده در سامانه ستاد

نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : مطابق مصوبة شماره ۱23۴۰2/ت۵۰۶۵۹هـ  هیأت محترم وزیران و اصلاحیه هاي بعدي آن مي باشد.
تبصره: مطابق ماده مربوطه در آیین نامه اجرایی قانون حمایت از شرکتها و موسسات دانش بنیان و اصلاحات بعدی آن، شرکتها و موسسات دانش بنیان دارای صلاحیت مورد نیاز و در صورت 

شمول ماده مذکور، شامل تخفیف ۵۰ درصدی در مبلغ سپرده تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار می باشند.
یادآورد مي گردد کلیه مراحل مناقصه از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکي دولت)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

رعایت قانون حداکثر استفاده از توان تولیدي و خدماتي کشور و حمایت از کالاي ایراني الزامي است و صرفا موسسات و شرکتهاي ایراني ثبت شده در فهرست توانمندي هاي مندرج در سامانه توانیران مجاز مي باشد. 
شایان ذکر است دسترسي به متن  این آگهي، در سایت www.nigc-khrz.ir  امکان پذیربوده و در صورت  نیاز به کسب اطلاعات بیشتر با تلفن: 37۰722۱2-۰۵۱ تماس بگیرید. 

روابط عمومی شرکت گاز خراسان رضوی
شناسه آگهی ۱۸۰۴۱۹۹

نوبت اول



اقتصاد2
ایران

ایجاد پلتفــرم پرداخت های 
فرامرزی در بریکس

رئیس کل بانک مرکزی کشــورمان در دومین 
اجلاس روسای بانک مرکزی کشورهای عضو 
گروه بریکس در مسکو گفت: موضوع مهم ابزار 
پرداخت در بریکس با هدف ایجاد یک پلتفرم 
تســویه برای پرداخت های فرامرزی بر اساس 
سیستم های تســویه ناخالص آنی)RTGS( و 
موضوع پول های دیجیتــال بانک های مرکزی 

اعضای بریکس )CBDCs( پیشنهاد شد.
به گــزارش بانک مرکــزی، محمدرضا فرزین 
در اجلاس بین المللی روســای بانک مرکزی 
کشــورهای عضو گروه بریکس در مســکو با 
اشاره به ضرورت اســتفاده از هوش مصنوعی 
در بانکــداری الکترونیــک و آمادگــی ایران 
برای انتقال تجربیات خــود به اعضای بریکس 
گفت: ما معتقدیم با توجه به خواســت و اراده 
سیاسی که در گروه بریکس وجود دارد و انجام 
سرمایه گذاری های فنی و زیرساختی، به خوبی 
می توانیم به سمت » سیستم های ارتباط مالی 
مختص بریکــس « و تســهیل پرداخت های 
فرامرزی در گروه حرکــت کنیم و در نهایت به 
افزایش سرعت، کاهش در هزینه ها، دسترسی 
فراگیرتر به نظام پرداخــت بین المللی و ایجاد 

فضای رقابتی تر نائل شویم.
رئیس کل بانک مرکزی کشــورمان با اشاره به 
چشــم انداز اقتصادی بریکس و نقش کشــور 
هــای عضــو در آن تصریح کــرد: جمهوری 
اســلامی ایران به عنوان یکی از اعضای جدید 
بریکس در سالهای ۲۰۲۳ و ۲۰۲۴ و علی رغم 
محدودیت های موجود، از رشد تولید ناخالص 

داخلی قابل قبولی برخوردار بود.
وی تصریح کرد: بررســی اقتصاد سایر اعضای 
بریکس نیز نشان دهنده آن اســت که در بازه 
زمانی مشــابه، علی رغــم اینکه کشــورهای 
عضو بریکس با تنش هــای ژئوپلیتیکی بالا و 
خطرات ناشی از تجزیه ژئواکونومیک، از جمله 
حمایت گرایی و اعمال تحریم ها و نرخ های بهره 
بالا مواجه بودند، به خوبی به فعالیت خود ادامه 
دادند و با وجود این شرایط تولید ناخالص داخلی 
کشورهای گروه از رشد کشورهای توسعه یافته و 

هم چنین رشد جهانی بیشتر بوده است.
رئیــس کل بانک مرکــزی با تاکید بــر اینکه 
کشورهای عضو بریکس در مجموع ۴۱ درصد 
جمعیت جهان، ۲۶ درصد مســاحت زمین در 
پهنای چهار قاره جهان را به خود اختصاص داده 
و در مجموع بیش از ۲۵ درصد نفت جهانی و ۵۰ 
درصد سنگ آهن جهان را تولید می کنند گفت: 
امیدواریم با افزایش هماهنگی های راهبردی در 
اعضای بریکس شاهد جهانی قوی تر، پایدارتر، 
منصفانه تر و متعادل تر باشیم و قطعاً بریکس این 

توانایی و ظرفیت و پتانسیل را داراست.
فرزین پیرامون موضوع بهبود سیستم پولی و 
مالی بین المللی هم گفت: در دوره ریاست بانک 
مرکزی روسیه در سا ل ۲۰۲۴ شاهد تلاشهای 
ارزشمند و مجدانه ای در رابطه با بررسی نواقص 
و کاســتی های موجود درسیستم پولی و مالی 
بین المللی جهان، آسیب شناسی موضوع و ارائه 
پیشــنهادات راهبردی و عملیاتی برای مرتفع 
نمودن این کاســتی ها بودیم. باید به این نکته 
اذعان داشــت که اصلاح حاکمیت اقتصادی و 
مالی جهانی و اصلاح جامع معماری مالی جهانی 
برای بهتر شنیده شــدن صدای کشورهای در 
حال توســعه برای مشــارکت موثرتر، فراگیر، 
معتبرتر، پاسخگوتر و منصفانه تر ضروری است.

وی تصریــح کرد: نظــم پولی و مالــی کنونی 
جهان در اصل بر پایه توافق "برتون وودز " و با 
شکل گیری بانک جهانی و صندوق بین المللی 
پول بســط یافته اســت؛ اما آنچه واضح است 
خواســت و اراده سیاسی کشــورهای غربی به 
طور عام و آمریکا به طــور خاص در این نهادها 
بروز و ظهور داشته است. علاوه بر این، صندوق 
بین المللی پول واجد ظرفیــت کافی وام دهی 
نیست و با ظرفیت موجود از عهده بحران های 

مالی جهانی بر نمی آید.
رئیس کل بانک مرکزی کشورمان در ادامه افزود: 
توجه به این نکته ضروری است که اعضای جدید 
بریکس بتوانند از شرایط عضویت و همکاری در 
ترتیبات ذخیره احتیاطی )CRA( و بانک توسعه 
جدید )NDB( بهره مند گردد. با توجه به جایگاه 
مناسب بانک توسعه جدید در بسیج منابع برای 
پروژه های زیرساختی و توسعه پایدار کشورهای 
بریکس و سایر اقتصادهای نوظهور و کشورهای 
در حال توسعه، طی چند سال گذشته، حمایت 
بیشتر اعضاء برای تسهیل و تسریع روند عضویت 
ایران که در حال طی فرایند عضویت است مورد 

درخواست است.

خبر

رئیس کل سازمان توسعه 
تجارت ایران با اشــاره به 
کاهش و صفر شدن تعرفه 
برخــی کالاها در ســایه 
امضــای قــرارداد تجارت 
ترجیحی با اعضای اتحادیه اقتصادی اوراسیا، گفت: 
تجارت ایران با اعضای اتحادیه اقتصادی در زمان 
امضای موافقت نامه تجارت ترجیحی ۲.۵ برابر شد.

به گزارش پایگاه اطلاع رســانی ســازمان توسعه 
تجــارت ایــران، محمدعلــی دهقــان دهنوی 
گفت: روســیه، بلاروس، قزاقســتان، قرقیزستان 
و ارمنســتان، اعضای اتحادیه  اقتصادی اوراســیا 
هســتند؛ ایران حدود ۴ ســال پیش برای اولین 
بار با ایــن اتحادیه مذاکراتی را آغــاز که در نهایت 
 منجر به انعقاد قــرارداد تجــارت ترجیحی با این 

کشورها شد.
وی با اشاره به کاهش و صفر شــدن تعرفه برخی 
کالاها در سایه امضای قرارداد تجارت ترجیحی با 
اعضای اتحادیه اقتصادی اوراســیا، گفت: تجارت 
ایران با اعضای اتحادیــه اقتصادی در زمان امضای 
موافقت نامه تجــارت ترجیحی ۲.۵ برابر شــد؛ با 
مشاهده تجربه موفق این ســال ها از این رو با این 
کشــورها وارد گفت وگو برای امضای تجارت آزاد 

شدیم.
معاون وزیر صمت امضای موافقت نامه  تجارت آزاد 
را مساوی با صفر شدن تعرفه ها دانست و افزود: دی 
ماه سال گذشــته این قرارداد امضا و منتظر تایید 
مجالس در پنج کشــور اتحادیه و مجلس شورای 
اسلامی ایران شد؛ مجالس ۳ کشــور این اتحادیه 
این موافقت نامه را تصویب کردند و مجلس ایران نیز 

مراحل نهایی شدن آن را طی می کند.
وی افزود: بدون تردید اجرایی ســازی این پیمان 
مدتی طول خواهد کشید چراکه باید هماهنگی ها 
بین گمرکات، مبادی ورود و خروج کشورها صورت 
بگیرد اما بعد از اینکه این کار اجرایی شود 87 درصد 

کالا هایی تجارت بین این کشورها مشمول تجارت 
آزاد خواهد شد.

دهقان دهنوی امضای موافقت نامــه تجارت آزاد 
بین ایــران و اعضای اتحادیه اقتصادی اوراســیا را 
اولین تجربه ایران در زمینه تجارت آزاد دانســت و 
خاطر نشــان کرد: فرصت تجارت آزاد یک میدان 
عمل جدید و یک حوزه بــازی جدید برای تجارت 
خارجی ایران است؛ برد در تجارت های آزاد دو طرفه 
است به بیان دیگر همانگونه که برای ما فرصت های 
تجاری بی شماری خلق می کند از آن طرف نیز برای 
کشور هایی عضو اتحادیه نیز امکان توسعه تجارت 

را فراهم می کند.
به گفته وی؛ تجــارت آزاد، به کاهــش هزینه ها، 
استفاده بهینه از منابع، ایجاد فرصت های سرمایه 
گذاری مشــترک بین این کشور ها کمک می کند. 
رئیس کل سازمان توســعه تجارت ایران برتولید 
کالاهای رقابت پذیر تاکید کرد و افزود: تولید کالای 
رقابت پذیر از یک سو می تواند واردات ما را کاهش 
و از سوی دیگر برای ما فرصت های جدید صادراتی 

خلق کند. در این شرایط واردات نیز منجر به توسعه 
تجارت خواهد شــد و در نتیجه رفاه برای مردم به 

همراه می آورد.
معاون وزیر صمت چشم انداز توسعه تجارت خارجی 
ایران را پیوستن به WTO  دانست و تصریح کرد: 
باید ورزیده شدن در رقابت و تجارت جهانی را یاد 
بگیریم؛ عضویت ایران در پیمان اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا گام اول است و ما باید به پیوستن به پیمان 
جهانی WTO  بیاندیشــیم، در ســایه این پیمان 

خواهیم توانست با تمام دنیا تجارت کنیم.
وی با بیان اینکه عضویت ناظر ایــران در اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا در نشست نخســت وزیران این 
اتحادیه پذیرفته شد، گفت: در نشست اصلی که به 
زودی برگزار می شود این مهم اعلام رسمی خواهد 
شد؛ هم اکنون ازبکستان عضو ناظر اتحادیه است 
و به زودی تعداد اعضای این اتحادیه به 7 کشــور 

افزایش پیدا خواهند کرد.
وی افزود: باید به این نکته اشاره کنم که پیچیدگی 
مقــررات و فرآیند اســتاندارد در این کشــورها 

مشــکلاتی را بازرگانان و تجار مــا به وجود آورده 
بود اگر بنا شــود کالاها مطابق با اســتانداردهای 
این کشورها تولید شــود راه ورود ساخت ایران به 
این کشــور ها به شدت تســهیل خواهد شد پس 
یکی از مزیت های اتحادیه همین هماهنگ سازی 

استاندارد هاست.
دهقان دهنــوی با اشــاره بــه موانع پیشــروی 
صادرکنندگان، تصریح کرد: وظیفه هر صادرکننده 
بازگشت ارز حاصل از صادرات است اما این موضوع 
به دلیل انباشــت بی رویه مقــررات، نبود ثبات در 
مقررات و وضع مقررات یک شبه دشوار و پیچیده 
شده است متاسفانه تعدد مراکز تصمیم گیری در 
امر صادرات زیاد اســت از این رو صادرات در ایران 
کند، پرهزینه و سخت شده است از این رو این امر 

نیازمند تسهیل است.
وی با بیان اینکه بازاریابی و بازارسازی یک فرآیند 
دشوار و طولانی اســت، اظهار کرد: قوانین داخلی 
نباید به شکلی باشند که ممنوعیت های در بازارهای 
جهانی متوجه صادرکننده شــود اگر صادرکننده 
نتواند در زمان تعیین شــده کالا ر به کشور مقصد 
برساند اعتماد و اعتبار خود را در بازارهای جهانی از 
دست خواهد داد و کشورهای هدف نیز دیگر از ما 

خرید نخواهد کرد.
وی بر نقش رایــزن بازرگانی در توســعه تجارت 
خارجی تاکید کرد و افزود: به نظر می رسد ساختار 
رایزنان بازرگانی، کوچک است هدف ما این است که 
امکانات در اختیار رایزنی های خود را توسعه بدهیم 
بدون داشــتن امکانات کافی نمی توانیم خدمات 
خوب و مناســبی به تجار ارائــه  بدهند. همچنین 
تجربه ایجاد مراکز تجاری، می تواند در زمینه توسعه 
تجارت به ما یاری برساند. با ابتکار سازمان توسعه 
تجارت ایران چند سالی است که به بخش خصوصی 
مجوز داده می شود تا در کشــورهای دیگر با ایجاد 
مرکزی زمینه هــای ارائه خدماتی مثل مشــاوره، 
بازاریابی، نمایشــگاه های دائم، ایجاد محلی برای 
مذاکرات و عقد قراردادها، خدمات بانکی و بیمه ای 

و گمرکی را برای تجار فراهم کند.

افزایش ۲.۵ برابری تجارت ایران و اورآسیا با تجارت ترجیحی

لزوم تسهیل در قوانین صادراتی

صندوق توسعه ملی خبر داد:
تســهیلات ترجیحــی برای 

بنگاه های کوچک و متوسط
معاون سرمایه گذاری و تأمین مالی صندوق توسعه 
ملی، از واریز قریب الوقــوع منابع مالی به منظور 

حمایت از تولید و اشتغال پایدار خبر داد.
به گــزارش تســنیم، رضــا محمــدی معاون 
سرمایه گذاری و تأمین مالی صندوق توسعه ملی، 
اعلام کرد که با هماهنگی وزیــر امور اقتصادی و 
دارایی، وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، رئیس 
سازمان برنامه و بودجه کشــور و رئیس صندوق 
توسعه ملی، به زودی منابع مالی به منظور حمایت 
از تولید و اشتغال پایدار و رشد تولید ملی از طریق 
افزایش سرمایه گذاری، ارتقای بهره وری، تکمیل 
طرح های تولیدی نیمه تمــام و احیای واحدهای 
تولیدی راکد به حســاب موسســات عامل واریز 
خواهد شد. رضا محمدی تأکید کرد که این منابع 
مالی همچنین به بازســازی و نوسازی واحدهای 
تولیدی، استفاده از ظرفیت های خالی بنگاه های 
تولیدی و بهبود شــرایط اقتصادی کمک خواهد 
کرد. وی با اشاره به پیگیری های انجام شده جهت 
اجرای مفاد تبصره ۲ قانون بودجه سال ۱۴۰۳ کل 
کشــور، افزود: »منابع ریالی به حساب موسسات 
عامل واریز شده تا مشکلات طرح های کوچک و 
مشاغل خرد مرتفع گردد و تسهیلات با نرخ های 

ترجیحی به اشخاص واجد شرایط اعطا شود.«
معاون سرمایه گذاری و تأمین مالی صندوق توسعه 
ملی همچنین خاطرنشان کرد که قرارداد میان 
طرفین تأیید شده و پس از امضا، مبالغ مورد نظر 
به حســاب موسســات عامل واریز خواهد شد تا 
تســهیلات لازم به متقاضیان واجد شرایط ارائه 
گردد. محمدی در پایان افزود: »این اقدام، با هدف 
تقویت تولید ملی و ایجاد اشتغال پایدار در سراسر 
کشور صورت می گیرد و صندوق توسعه ملی به 
تلاش خود برای حمایت از تولید و بهبود بهره وری 

ادامه خواهد داد.«

وصــول ۲.۵همــت مالیات از 
صاحبان خودروهای لوکس

از مجموع ۵۶۶ هــزار و 7۵۳ مالــک خودروی 
مشــمول مالیات، تعداد ۲۳۵ هزار و ۶۱7 مالک 
تاکنون نســبت به پرداخت مالیات خــود اقدام 
نموده اند که از آنان مبلغ ۲.۵ همت )۴۲ درصد( 

وصول شده است.
به گزارش ایلنا، سازمان امور مالیاتی در اطلاعیه 
ای اعلام کرد که طی سه سال گذشته )۱۴۰۰ تا 
۱۴۰۲( از مجموع 78۲ هزار و ۳۲۳ خودرو لوکس 
شناسایی و گزارش شده توسط نیروی انتظامی به 
سازمان امور مالیاتی، تعداد ۵۶۶ هزار و 7۵۳ مالک 
خودرو مشــمول مالیات به ارزش حدود 7 هزار 

میلیارد تومان)همت( شده اند.
از طرف دیگر از مجمــوع  ۵۶۶ هزار و 7۵۳ مالک 
خودرو مشمول مالیات شده نیز تعداد ۲۳۵ هزار 
و ۶۱7 مالک تاکنون نســبت به پرداخت مالیات 
خود اقدام نموده اند که از آنان مبلغ ۲.۵ همت )۴۲ 

درصد( وصول شده است.

سهامداران ۶ هزار میلیارد تومان 
سود دریافت کردند

شــش هزار و ۶۹ میلیارد تومان سود از سوی ۲۹ 
ناشر در هفته ســوم مهر ماه سال جاری از طریق 
اطلاعات سامانه سجام به حساب بیش از ۳ میلیون 

و ۱۱۲ هزار سهامدار واریز شد.
به گزارش تسنیم، جزییات واریز سود سهامداران 
در هفته سوم مهر ماه سال جاری حاکی از آن است 
که ۲۹ ناشر سود جاری، ســنواتی و حق تقدم ۳ 
میلیون و ۱۱۲ هزار و ۵8۴ سهامدار را که شامل ۶ 
هزار و ۶۹ میلیارد و 7۵۶ میلیون تومان می شود به 

حساب سجامی سرمایه گذاران واریز کردند.
این گــزارش می افزاید: در هفته ســوم مهر ماه 
امسال، ۲۴ شــرکت »تولید نیروی  برق  آبادان ، 
ســرمایه گذاری  ایساتیس  پویا،ســرمایه گذاری 
 نفت  و گاز و پتروشــیمی  تامین، معادن  منگنز، 
فروسیلیس ، لیزینگ  کارآفرین، پدیده  شیمی قرن ، 
صنعتی  مینو، لیزینگ  رایان  سایپا، شرکت  سیمان 
 شاهرود، مجتمع  صنایع  لاســتیک  یزد، سیمان  
فارس  و خوزستان، ملی  کشت  و صنعت  و دامپروری 
 پارس، شــرکت  صنایع  فروآلیاژ، توسعه  و عمران 
 شهرســتان  نائین، ســرمایه گذاری  گروه  توسعه 
 ملی، ســرمایه گذاری  فنی  و مهندسی  مشانیر، 
افرانت، صنایع  ریخته گری ، زرین معدن  آسیا، تولید 
ژلاتین  کپسول ، گروه  فن آوا، تولید محورخودرو و 
کشاورزی  و دامپروری  فجراصفهان« سود جاری 
 ۲ میلیون و ۹۰۶ هزار و 8۳7 سهامدار که شامل 
۵ هزار و ۳۰۶ میلیــارد و 7۳۰ میلیــون تومان 
می شود را به حساب آنها در سامانه سجام واریز شد.
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نایب  رئیس انجمن ســازندگان و تأمین  کنندگان کالا و خدمات انرژی های 
تجدیدپذیر )ساتکا( درباره کســری برق در کشور گفت: توسعه نیروگاه های 
خورشیدی کوچک  مقیاس کلید حل ناترازی برق است. به گزارش ایرنا، شهریار 
صابر افزود: گرچه نیروگاه های خورشیدی کوچک و متوسط روی سقف خانه ها 
و کارخانه ها از نظر ظرفیت هر نیروگاه کوچک و ناچیز به نظر می رسد اما تیراژ و 

تعداد زیاد آنها گره گشای معضل برق است. وی ادامه داد: نیروگاه های خورشیدی 
احداث شده در کشور آلمان اکثرا با ظرفیت های پنج، ۱۰، ۲۰، ۵۰، ۱۰۰، ۲۰۰ 
و ۵۰۰ کیلووات و یک مگاوات هســتند که ممکن است از نگاه دولتمردان ما 
کوچک به نظر برسد، ولی ســالانه حدود یک میلیون از همین نیروگاه ها در 
سراسر این کشور احداث می شود و به ظرفیت ماهانه بیش از هزار مگاوات و 

سالانه ۱۴ هزار مگاوات نیروگاه خورشیدی رسیده است. نایب رئیس انجمن 
ساتکا خاطرنشان کرد: این یک مسئله ســاده ریاضی است که حاصل  ضرب 
ظرفیت های کوچک در تیراژ بالا )تعداد بالا( منجر به مجموع بزرگ می شود. 
صابر ابراز امیدواری کرد: صدای من به رئیس جمهور و معاون اول که کارگروه 

رفع ناترازی برق تشکیل داده و از بخش خصوصی دعوت نکرده اند، برسد.

توسعهنیروگاههایخورشیدیکوچکمقیاس
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یک نماینده مجلس گفت: تأخیر در ابلاغ میزان 
جدید وام ساخت مسکن شــهری از سوی بانک 

مرکزی استنکاف از قانون است.
نادر قلی ابراهیمی، نماینده حوزه انتخابیه اراک، 
خنداب و کمیجان و عضو کمیسیون کشاورزی، 
آب و منابع طبیعی مجلس شــورای اسلامی در 
گفت وگو با ، در خصوص مشکلات مربوط به تأخیر 
در ابلاغ آئین نامه اعطای وام های ساخت مسکن 
شهری اظهار کرد: »مبلغ وام مسکن شهری سال 
گذشــته ۵۵۰ میلیون تومان بود و امسال مبلغ 
آن به 8۰۰ میلیون تومان افزایش یافته اســت. با 
گذشــت بیش از دو ماه از ابلاغ آئین نامه مربوطه 
توسط شورای عالی مسکن به بانک مرکزی، هنوز 
این آئین نامه به بانک هــای عامل برای اجرا ابلاغ 
نشده است. متأسفانه، این موضوع باعث سرگردانی 
مردم شــده و آنها همچنان میان بانک ها و بانک 

مرکزی گرفتار هستند.«

وی با اشاره به وضعیت موجود و ناکارآمدی نظام 
بانکی افزود: »بانک ها به مردم اعلام می کنند که 
هنوز آئین نامه مربوطه از سوی بانک مرکزی ابلاغ 
نشده است و بانک مرکزی هم هیچ اقدامی در این 
زمینه انجام نداده است. این در حالی است که از 
نیمه سال گذشته مردم همچنان منتظر دریافت 
این وام هستند. این تأخیر را نمی توان تنها به تغییر 
دولت یا مسائل مرتبط با آن نسبت داد، بلکه این 
وضعیت نشان دهنده اســتنکاف بانک مرکزی از 

اجرای قانون است.«
ابراهیمی با تأکید بر تأثیر منفی تأخیر در اجرای 
قوانین و دســتورات در حوزه مســکن گفت: »با 
توجه به شــرایط تورم و مشــکلات اقتصادی که 
مردم با آن مواجه هســتند، انتظــار می رفت که 
افزایش مبلــغ وام مســکن بتواند بخــش قابل 
توجهی از نیازهای مالی مــردم را تأمین کند. اما 
همچنان بانــک مرکزی به بهانه هــای مختلف، 

از جمله سیاســت کنترل نقدینگــی، از اجرای 
این دســتورالعمل امتناع می ورزد. این در حالی 
اســت که تأخیر در پرداخت وام، بیشتر به ضرر 
 شــهروندان اســت و به هیچ وجه نمی تــوان آن 

را توجیه کرد.«
نماینــده اراک، خنداب و کمیجــان در مجلس 
شورای اســلامی ادامه داد: »بانک مرکزی معتقد 
است که افزایش نقدینگی در جامعه باعث افزایش 
تورم می شود و به همین دلیل این سیاست را در 
پیش گرفته اســت. اما باید توجه داشــت که وام 
مسکن، مبلغی نیســت که تأثیر جدی بر افزایش 
نقدینگی بگذارد. از سوی دیگر، تأخیر در پرداخت 
وام ها و به تعویق انداختن ساخت وسازها، نه تنها 
برای شهروندان ما بلکه برای کل کشور هزینه های 

بیشتری به همراه خواهد داشت.«
ابراهیمی در پایان به جلسه ای که با مسئولان بانک 
مرکزی داشت اشــاره کرد و افزود: »آقای فرزین، 

رئیس کل بانک مرکزی، جلســه ای داشتیم و در 
آنجا به صراحت به ایشــان تذکر دادیم که هرچه 
ســریع تر این آئین نامه را به بانک های عامل ابلاغ 
کند تا مردم بتوانند وام 8۰۰ میلیون تومانی خود را 
دریافت کنند. اگر این مسئله به تأخیر بیفتد، بخش 
بزرگی از پروژه های مســکن در مناطق مختلف 
کشور متوقف خواهد شد و این، نه تنها باعث کاهش 
سرعت توسعه مسکن خواهد شد، بلکه آسیب های 

جبران ناپذیری به اقتصاد وارد می کند.«
وی با اشاره به فشارهای اقتصادی بر مردم و لزوم 
اقدام فوری بانــک مرکزی گفت: »مــا به دنبال 
حل مشــکلات مردم هســتیم و نباید بگذاریم 
سیاســت های نادرســت بانک مرکــزی به ضرر 
شهروندان تمام شود. امیدواریم که بانک مرکزی 
هرچه ســریع تر در این زمینه اقدام کند و با ابلاغ 
آئین نامه وام مسکن، مردم بتوانند از این تسهیلات 

بهره مند شوند و از سرگردانی نجات یابند.«

عضو هیات مدیره سازمان ملی زمین و مسکن گفت: 
طبق قانون جوانی جمعیت برای تخصیص اراضی 
7۰ هزار قطعه زمین پیش بینی شده که متناسب 
با تامین زمین در شهر های مختلف تخصیص آنها 

صورت می گیرد.
تقی رضایی عضو هیأت مدیره سازمان ملی زمین 
و مسکن در برنامه رادیو سلامت با بیان اینکه طبق 
قانون جوانی جمعیت بــه تمامی خانواده هایی که 
فرزند ســوم آنها بعد از مهر ماه سال ۱۴۰۰ به دنیا 
بیاید زمین اختصاص می دهیــم گفت: وزارت راه 
وشهرسازی و همچنین تمامی مسئولان این وظیفه 
را بر عهده دارند و  با برنامه ریزی لازم این اقدام در 

حال انجام است.
وی ادامــه داد:  بــرای اجرای این طــرح 7۰ هزار 
قطعه زمین پیش بینــی کرده ایم و متناســب با 
آماده شــدن زمین تخصیص آنها  انجام شده و به 
فراخور مراسمات و به صورت نمادین به متقاضیان 
اختصاص داده می شود که در حال حاضر در چندین 

استان کشور این واگذاری ها صورت گرفته است.
عضو هیات مدیره ســازمان ملی زمین و مســکن 
اظهار کرد: وزارت راه وشهرســازی تکالیف بسیار 
گســترده ای در حوزه نهضت ملی مسکن دارد که 

یکی از آنها  ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی بوده، 
اما به جز آن این وزارت خانه تکالیف بسیار زیادی 
از جمله تخصیــص زمین در قالب طــرح جوانی 

جمعیت دارد.
او بیان کرد: در حال حاضر در برخی از اســتان ها 
از جمله استان های شــمالی با  توجه به آنکه قانون  
واگذاری اراضی یک و دو کشاورزی، اراضی جنگلی 
و اراضــی ۴ گانه محیط زیســت را ممنوع کرده با 
مشکل مواجه هستیم که برای جبران آن با مالکان 

بخش خصوصی توافق کرده ایم.
وی اظهار کــرد: در ۵ ماه اخیر به اند ازه ســه برابر 
برنامه اجرایی در اســتان ها زمیــن تحصیل کرده 
ایم که این خود یک رکورد به شــمار می رود و ما 
ســعی کرده ایم در برخی از استان ها حاضر شده و 
اگر اراضی نیاز به گشایش از جمله امضا و یا مشکل 
اسنادی داشته باشند مشــکل را از طریق قانونی 

برطرف کنیم.
رضایی بیان کرد: طبق ماده ۹  قانون ورود به اراضی 
کشاورزی یک و دو برای ســاخت مسکن ممنوع 
بوده، اما اگر اراضی کشــاورزی درجه های سه و ۴ 
برای مالکان بخش خصوصی باشد می توان از طریق 

قانونی کاربری آنها را تغییر داد.

مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی از پرداخت بیش از ۱۳۰ 
همت تسهیلات قرض الحســنه ازدواج و فرزندآوری از 
ابتدای سال جاری تا ۱8 مهر ماه خبر داد و گفت: طی این 
مدت بیش از ۱۰۲ همت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 

توسط شبکه بانکی به متقاضیان پرداخت شده است.
به گزارش تسنیم، مهدی صحابی مدیر اداره اعتبارات 
بانک مرکزی با اعلام این خبر اظهار داشت: از ابتدای سال 
جاری تا تاریخ ۱8 مهرماه بالغ بر تعداد ۳۰۶.8۳۴ فقره 
به مبلغ ۱.۰۲۲هزار میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج توسط شبکه بانکی به متقاضیان پرداخت شده 
است که نســبت به سهمیه ابلاغی به شــبکه بانکی تا 
تاریخ یادشــده )مبلغ 77۹.۴۵8 میلیارد ریال( حدود 
۱۳۱ درصد می باشد و ضمناً  این تسهیلات نسبت به 
مدت زمان مشابه سال گذشــته حدود ۱۱ درصد رشد 

داشته است.
مدیر اداره اعتبارات بانک مرکــزی گفت: این بانک به 
منظور کاهش بار ترافیکی سامانه تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج و تسریع در ثبت نام متقاضی در سامانه مزبور در 
کوتاه ترین زمان ممکن، نسبت به تغییر و اصلاح فرآیند 
ثبت نام متقاضیان در سامانه تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج با امکان ثبت نام اولیه متقاضیان در کلیه ساعات 
شــبانه روز و انتخاب یک بانک عامل به صورت ذخیره 

برای متقاضیان اقدام کرده است. صحابی افزود: نسخه 
جدید سامانه مذکور از تاریخ ۱۴۰۳/۰7/۰۵ در دسترس 
عموم متقاضیان قرار گرفته و متقاضیــان بانک مورد 
نظر خود را به صورت ذخیره انتخاب نموده و به محض 
تخصیص اعتبار به بانک مورد نظر، سامانه به طور خودکار 
ثبت نام متقاضی را قطعی می نماید. بر این اساس از زمان 
آغاز به کار نســخه جدید تعداد ۱۱۱.۰8۰ نفر نسبت 
به ثبت نام اقدام نمــوده اند و تعــداد 7۹.۹۵۰ نفر در 
فهرست ذخیره قرار گرفته اند  که به محض تخصیص 
 سهمیه به صف متقاضیان قطعی بانک عامل انتخابی 

منتقل خواهند شد.
مدیــر اداره اعتبــارات در خصوص تســهیلات قرض 
الحســنه فرزندآوری نیز گفت: از ابتدای سال جاری تا 
تاریخ ۱8مهرماه بالغ بر تعداد ۲78.۶۹۶ فقره به مبلغ 
۲88.۴۰۰ میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه فرزند 

توسط شبکه بانکی به متقاضیان پرداخت شده است.
صحابی در خصوص آخرین آمار تسهیلات ودیعه مسکن 
اعلام کرد: از زمان ابلاغ مصوبه شــورا در تیرماه ســال 
۱۴۰۱ تا تاریخ ۱۵مهرماه ۱۴۰۳، تعداد ۶۹۴.77۱ نفر 
تشکیل پرونده داده اند که از این تعداد، ۶۰7.۳۴۹ نفر به 
مبلغ ۵۵.۹ همت تسهیلات ویعه مسکن از شبکه بانکی 

دریافت کرده اند.
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رئیس اتحادیه بنکداران مــواد غذایی گفت: با 
توجه به فراوانی کالا و مشخص شدن منبع تامین 
شکر بنکداران، قیمت شکر به کمتر از نرخ مصوب 
رسیده اســت. رضا کنگری با بیان اینکه تمامی 
کالاها به وفور در بازار موجود است، گفت: با توجه 
به آنکه منبع تامین شکر بنکداران مشخص است، 

مشکل بازار شکر نیز مرتفع شده است.
به گفته او، علی رغم آنکه قیمت مصوب هرکیلو 
شکر برای مصرف کننده ۴۲ هزار و ۵۰۰ تومان 
است، اما بدلیل مشخص بودن منبع تامین کمتر 
از این نرخ عرضه می شود که خوشبختانه این امر 
نشان می دهد که بازار شکر به ثبات رسیده است، 
درحالیکه در ماه های اخیر هرکیلو شکر در خرده 

فروشی ها ۴۸ تا ۵۰ هزارتومان فروخته می شد.
کنگری با اشاره به علل نوسان قیمت برنج افزود: 
اگر عرضه با تقاضا در حوزه برنج هم تراز نباشد، 
این چالش ها ادامه دارد، کمااینکه قیمت هرکیلو 

برنج پاکســتانی طی ۲۰ روز اخیر از ۳۷ به ۵۵ 
هزارتومان و برنج هندی از ۴۵ به ۷۰ هزارتومان 

افزایش یافته است.
رئیس اتحادیه بنکداران مــواد غذایی ادامه داد: 
محدودیت واردات و عــدم ترخیص برنج منجر 
به کمبود برنج و التهابات قیمت شده است و به 
طور کلی هرکالایی که عرضه و تقاضا با یکدیگر 
همخوانی نداشته باشد، منجر به نوسان قیمت 
در بازار می شود که در نهایت استمرار روند  بازار 
برنج خارجی منجر به هجــوم خرید افراد برای 
برنج ایرانی و مشکلات برهم خوردن بازار در این 

حوزه می شود.
کنگری گفت: مدیریت بازار عرضه و به عبارتی 
همخوانی عرضه و تقاضا تنها راه حل تنظیم بازار 
است، کمااینکه در شــرایط کنونی زمزمه تغییر 
قیمت روغن شنیده می شود، اما با تغییر نرخ ارز 

واردات روغن، این امر اتفاق می افتد.

طرح ســاماندهی اتباع خارجــی، به ویژه اتباع 
افغانستانی، با هدف کنترل حضور آن ها، افزایش 
بهره وری در بــازار کار و رعایت قوانین داخلی و 
بین المللی در حال اجرا است و در تهران با سرعت 

بیشتری پیش می رود.
به گزارش تسنیم، طرح ساماندهی اتباع خارجی 
در ایران، به ویژه در استان تهران، اخیراً به یکی از 
موضوعات مطرح تبدیل شــده است. با افزایش 
جمعیت اتبــاع خارجی، به ویژه از افغانســتان، 
ســاماندهی این جمعیت به اولویت های اصلی 
دولــت و مجلس تبدیل شــده اســت. در این 
راستا، کمیسیون شــوراهای مجلس جلساتی 
با حضور مســئولان مرتبــط برگزار کــرده تا 
تدابیری برای کنترل، ساماندهی و بهره برداری 
 از نیــروی کار مجــاز و طــرد اتبــاع غیرمجاز 

اتخاذ شود.
یکی از اقدامات مهم کمیســیون، درخواست از 
مدیران کل کار، تعاون و رفاه اجتماعی استان ها 
برای ارائه فهرستی از مشــاغلی است که اتباع 
خارجی می توانند در آن ها فعالیت کنند. بر اساس 
این فهرست، در هر استان و شهرستان نیازسنجی 
انجام می شود و نیروی کار مورد نیاز از بین اتباع 
خارجی تأمین خواهد شــد. این اقدام با هدف 
تخصیص هدفمند نیروی کار خارجی و افزایش 

بهره وری صورت می گیرد.
در مرحلــه بعــد، کارفرمایانــی کــه اتبــاع 
ساماندهی شــده را به کار می گیرند، موظف به 
تأمین بیمه، تغذیه، معیشــت و درمان این افراد 
و خانواده هایشان هســتند. این اقدام به منظور 
حمایت از نیروی کار خارجی و کاهش مشکلات 
اجتماعی و اقتصــادی آن ها در ایــران صورت 

گرفته است.
علیرضا فخاری؛ استاندار تهران، بر لزوم تدوین 
اطلس اشــتغال و تعیین محدوده های مشخص 
برای اســتقرار اتباع مجاز تأکید کــرده و اعلام 
داشته است که مرزبندی های دقیقی در زمینه 
اشــتغال این افراد تعیین خواهد شد. این اقدام 
به منظور بهبود مدیریــت و افزایش بهره وری از 
نیروی کار اتباع مجاز در حال انجام است. در این 
راستا، مذاکراتی با ســازمان های مرتبط صورت 
گرفته و استانداری تهران به طور ویژه ساماندهی 
 اتبــاع خارجــی را در دســتور کار خــود قرار 

داده است.
وی در ادامه بیان کرد: یکــی از اقدامات کلیدی 
در طرح ساماندهی اتباع، شناسایی و طرد اتباع 
غیرمجاز از اســتان تهران بوده اســت. فخاری 
تصریح کرد: اداره کل کار اســتان مکلف به ارائه 

پیشنهادها و راهکارهای عملی برای ساماندهی 
اشتغال اتباع مجاز شده است.

اســتاندار تهران بــا تأکید بر اینکــه هیچ گونه 
مماشاتی با اتباع غیرمجاز صورت نخواهد گرفت، 
خاطرنشــان کرد: هر فرد خارجــی که خارج از 
ضوابط قانونی وارد خاک ایران شــود، غیرمجاز 

تلقی شده و باید از کشور اخراج شود.
وی همچنین افزود: تمامی فرمانداران و مسئولان 
مرتبط موظف به شناسایی و طرد اتباع غیرمجاز 
در استان تهران شــده اند و تا به امروز جمعیت 
قابل توجهی از اتبــاع غیرمجاز شناســایی و از 
استان خارج شده اند. احمدی قیومی؛ فرماندار 
تهران، نیز تأیید کرده اســت که تعداد زیادی از 
اتباع غیرمجاز شناسایی و از استان طرد شده اند. 
وی افزود: این اقدام در راســتای رعایت قوانین 
بین المللی و حفــظ امنیت و رفاه شــهروندان 

صورت گرفته است.
قیومی در تشریح روند ساماندهی اتباع در تهران 
گفت: سازمان ملی مهاجرت طرحی را به وزارت 
کشــور ارائه و وظایف مشــخصی را برای همه 
اســتانداران تعیین کرده اســت. در تهران نیز 
جلسات ویژه ای در خصوص حضور اتباع بیگانه 
برگزار شده و بر لزوم کنترل و ساماندهی حضور 
این افراد تأکید شده است. وی افزود که حضور 
اتباع خارجی در همه کشــورهای جهان امری 
رایج است، اما باید به صورت قانونی و کنترل شده 

انجام شود.
قیومی همچنین اعلام کرد که شناســایی اتباع 
به تفکیک مناطق و محلات تهران انجام شــده 
و حضور آنها در مشاغل مختلف به صورت دقیق 
رصد شده است. وی تأکید کرد که موضوع طرد 

اتباع غیرمجاز با جدیت دنبال خواهد شد.
مهدی چمران؛ رئیس شــورای اســلامی شهر 
تهران، نیز با ممنوعیت به کارگیری اتباع غیرمجاز 
در زیرمجموعه های شهرداری تهران تأکید کرد: 
اتباع غیرقانونی نه تنها نبایــد به عنوان پاکبان، 
بلکه در هیچ بخش دیگری از شهرداری فعالیت 

کنند.
طرح ســاماندهی اتباع خارجــی، به ویژه اتباع 
افغانستانی، با هدف کنترل حضور آن ها، افزایش 
بهره وری در بــازار کار و رعایت قوانین داخلی و 
بین المللی در حال اجرا است. دولت و مجلس با 
همکاری نهادهای مختلف در تلاش هستند تا با 
ایجاد نظم و انسجام بیشتر در این حوزه، به صورت 
هدفمند از نیروی کار اتباع خارجی بهره برداری 
کنند و همزمان با طرد اتباع غیرمجاز، امنیت و 

رفاه جامعه را تضمین کنند.

وزیر جهــاد کشــاورزی مصوبه شــورای قیمت  گــذاری و اتخاذ 
سیاســت های حمایتی محصولات اساسی کشــاورزی درخصوص 
قیمت تضمینی انواع برنج برای سال زراعی ۱۴۰۴-۱۴۰۳ را ابلاغ 

کرد.
به گزارش ایســنا،  برنــج از مهم ترین غلات و اقــلام غذایی جهان 
اســت. نیمی از جمعیت جهان، به برنــج به عنوان غــذای اصلی 
وابســته هســتند. ایران ســالانه بیش از ۲ میلیون تن برنج تولید 
می کنــد که بیشــترین برنــج تولید شــده مربوط به دو اســتان 
مازندران و گیلان اســت. تابســتان آغاز فصل برداشت برنج است 
و در انواع مختلــف برنج، این زمان برداشــت متفاوت اســت و در 
 نقاط متفاوت این بــازه زمانی می تواند اختلاف یکــی دو هفته ای

 داشته باشد.
طی ماه های گذشته یکی از مســائل و مشکلات موجود ممنوعیت 
واردات برنج خارجی به کشور و کمبود این برنج در عرصه بازار بود که 
به گفته کارشناسان می   تواند موجب گرانی در کشور شود. از طرفی 
دیگر نیز حجم قابــل توجهی برنج در گمرک پیش از شــروع دوره 
ممنوعیت واردات برنج باقی مانده بود که اجازه وارد شدن به بازار را 
نداشت که بر اساس مصوبه شورای قیمت گذاری، در راستای حمایت 
از تولید داخل، در پایان ممنوعیــت واردات برنج )۱۵ آبان( اولویت 
واردات برنج با واردکنندگانی است که در خرید حمایتی برنج تولید 

داخل مشارکت کنند.
به اســتناد مفاد قانون اصــلاح تضمین خرید محصولات اساســی 
کشاورزی مصوب پنجم آبان ماه ۱۳۹۹ به شماره ۶۷۸۲۶/۱۸۰  به 

تاریخ ۱۲ آذر ۱۳۹۹ مجلس شورای اسلامی، شورای قیمت گذاری 
و اتخاذ سیاست های حمایتی محصولات اساسی کشاورزی با تاکید 
بر به کارگیری رویکرد جایگزینی سیاست تضمینی به جای خرید 

تضمینی در جلسه مورخ۰۲/۰۷/۱۴۰۳ تصویب شد.
طبق مصوبه شــورای قیمت  گذاری و اتخاذ سیاست  های حمایتی 
محصولات اساسی کشاورزی درخصوص قیمت تضمینی انواع برنج 
برای سال زراعی ۱۴۰۴-۱۴۰۳ قیمت برنج گروه یک )خزر، فجر و 
ارقام مشابه ( برای هر کیلوگرم ۷۵ هزار تومان با ملاحظات ۱۰ درصد 

شکستگی تعیین شده است.
همچنین قیمت برنج گروه دو )شیرودی، سازندگی و ارقام مشابه( 
برای هر کیلو گرم ۷۳ هزار تومان با ملاحظات ۱۰ درصد شکستگی 
تعیین شــده اســت. ضمن اینکه قیمت برنج گروه سه )ندا، نعمت 
و ارقام مشــابه (نیز برای هر کیلو گرم ۷۰ هزار تومان با ۱۰ درصد 
شکستگی لحاظ شده است. قیمت ارقام مشابه برنج در چهارچوب 
این تصویب نامه توسط وزارت جهاد کشاورزی تعیین و اعلام می شود.

قیمت ارقام مختلف برنج بر حســب درصد شکســتگی دانه توسط 
وزارت جهاد کشاورزی با مشارکت ســازمان برنامه و بودجه کشور 

تعیین می شود.
در این بخشنامه همچنین تأکید شده که وزارت کشاورزی موظف 
اســت واردات برنج و توزیع آن را به نحوی مدیریت کند که فروش 
برنج داخلی در فصل برداشــت از ســوی تولیدکننــدگان داخلی 
با مشــکلی مواجه نشــود. در راســتای حمایت از تولید داخل، در 
پایان ممنوعیــت واردات برنج )۱۵ آبــان( اولویــت واردات برنج 

 با واردکنندگانی اســت کــه در خرید حمایتی برنــج تولید داخل 
مشارکت کنند.

معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی مکلف است ساز و کار 
اجرایی بند) ۳( این مصوبه را با همکاری معاونت امور زراعت معاونت 
برنامه ریزی و اقتصادی، شــرکت بازرگانی دولتی ایران و انجمن و 
همچنین تشکل های ذی ربط با تاکید بر توســعه کشت قراردادی 
و تنظیم بازار داخلی برنج تهیه و به دبیرخانه شورای قیمت گذاری 
اتخاذ سیاست های حمایتی محصولات اساسی کشاورزی ارسال کند. 
دستورالعمل مربوطه پس از تایید دبیرخانه از سوی رئیس شورا و وزیر 

جهاد کشاورزی ابلاغ می شود.
در اجرای ماده) ۳۳ (قانون برنامه ۵ ســاله هفتم پیشرفت حمایت 
از کشاورزان متناســب یا میزان رعایت برنامه الگوی کشت ابلاغی 
توســط وزارت جهاد کشــاورزی صورت می گیرد. همچنین انجام 
خرید تضمینی محصولات اساسی کشاورزی منوط به داشتن بیمه 

محصول است.
به منظور بهبود شــرایط کیفی خرید تضمینی محصولات اساسی 
کشــاورزی رعایت کامل اســتانداردهای مربوط ضروری است. به 
اســتناد ماده )۶۱ (قانون احکام دائمی برنامه های توســعه کشور و 
ماده )۳۶( آیین نامه اجرایی ورود، ســاخت، فرمولاسیون و مصرف 
کودهای شــیمیایی زیســتی، آلی و ســموم دفع آفــات نباتی به 
منظور تولید محصولات ســالم، خرید تضمینی محصولات اساسی 
 کشــاورزی منوط به رعایت حد مجاز باقیمانده ســموم و کودهای 

شیمیایی است.

نایب رئیس انجمن سازندگان و تامین کنندگان کالا و خدمات انرژی های تجدیدپذیر 
به سه خواسته انجمن ساتکا برای احداث سالانه صدها هزار نیروگاه خورشیدی کوچک 
و متوسط در بخش خانگی و در بخش صنایع اشاره کرد و گفت: تمرکز زدایی از تهران و 
تفویض اختیار صدور مجوزها به شرکت های توزیع برق در استانها، اعطای تسهیلات از 
محل ماده ۱۶ و تبصره ۱۸ و تضمین عدم قطع برق به صنایعی که نیروگاه خورشــیدی 

احداث می کنند سه خواسته ای است که تا کنون در انجمن ساتکا دنبال کرده ایم.
به گزارش ایسنا، شهریار صابر در جمع خبرنگاران در کسری برق در کشور گفت: درباره 
نیروگاه های خورشیدی کوچک و متوســط روی سقف خانه ها و کارخانه ها باید به این 
موضوع دقت شود، درست است که ظرفیت هر نیروگاه شاید کوچک و ناچیز بنظر برسد، 
ولی تیراژ و تعداد نیز مهم است. نیروگاه های خورشــیدی احداث شده در آلمان اکثرا با 
ظرفیت های ۵، ۱۰، ۲۰، ۵۰، ۱۰۰، ۲۰۰ و ۵۰۰ کیلووات و ۱ مگاوات هستند که ممکن 
است از نگاه دولتمردان ما کوچک بنظر برســد، ولی سالانه حدود یک میلیون از همین 
نیروگاه ها در سراسر این کشور احداث می شود و به ظرفیت ماهانه بیش از هزار مگاوات 
و سالانه ۱۴ هزار مگاوات نیروگاه خورشیدی رسیده است. وی ادامه داد: امیدوارم صدای 
من به رئیس جمهور و معاون اول که کارگروه رفع ناترازی برق تشکیل داده اند و از بخش 
خصوصی دعوت نکرده اند برسد؛ دولتمردان ما نباید نیروگاه های خورشیدی کوچک 
مقیاس را دســت کم بگیرند، بلکه باید به توان و به پتانســیل پیمانکاران نیروگاه های 
خورشیدی کوچک مقیاس که حدود ۳۰۰ تا از آنها در انجمن ساتکا هستند و در سراسر 
استان ها و شهرستان های کشور حضور دارند، اطمینان کنند و در کنار احداث نیروگاه 

های بزرگ، فضا را برای احداث نیروگاه های خورشیدی کوچک مقیاس نیز فراهم کنند.
نایب رئیس انجمن سازندگان و تامین کنندگان کالا و خدمات انرژی های تجدیدپذیر با 
اشاره به لزوم تمرکززدایی از تهران افزود: خورشید در همه استانها و شهرستان های کشور 
می تابد و توسعه نیروگاه های خورشیدی در کنار جبران بخشی از کسری برق، یک فرصت 
برای توسعه مناطق مختلف کشور اســت. ما اگر می خواهیم سالانه صدها هزار نیروگاه 

خورشیدی کوچک و متوسط در کشور احداث کنیم، دیگر نمی توانیم مجوز همه اینها را در 
تهران صادر کنیم، بلکه باید اختیارات را به شرکت های توزیع برق در استانها تفویض کنیم.
به گفته صابر تجربه موفقی که ما در کشور داشته ایم این بود که سامانه مهرسان از سال 
۱۳۹۴ طراحی و اجرا شد و تمام شرکت های توزیع برق در استان ها به آن متصل شدند 
و تمامی مجوزهای لازم برای احداث نیروگاه های خورشیدی تا سقف ۲۰۰ کیلووات )در 
مدل خرید تضمینی برق( در استانها و با نظارت شرکت های توزیع برق صادر شده است که 

این رویه در ده سال گذشته به خوبی ادامه یافته است.
وی ادامه داد: ولی از دو سه سال گذشــته با راه اندازی درگاه ملی مجوزها، مراحل صدور 
پروانه احداث برای نیروگاه های خورشیدی در مدل تهاتر برق صنایع و در مدل نیروگاه 
خورشیدی در زمین شهرک های صنعتی و شهرک های خورشیدی به این درگاه منتقل 
شده است و لذا متقاضیان نیروگاه های کوچک مقیاس می باید مراحل طولانی را در این 
درگاه طی کنند و در نهایت برای عقد قرارداد به تهران مراجعه کنند که مناسب و امکان 
پذیر نیست. نایب رئیس انجمن سازندگان و تامین کنندگان کالا و خدمات انرژی های 
تجدیدپذیر اظهار کرد: شرکت های عضو انجمن ساتکا در مراجعه به کارگروه رفع موانع 
توسعه انرژی های تجدیدپذیر که در انجمن تشکیل شده است، درخواست کرده اند که تا 
حد امکان، اختیار صدور مجوزها به همان شرکت های توزیع برق در استانها تفویض شود 
که متقاضیان نیروگاه های خورشیدی کوچک مقیاس بتوانند با سرعت و سهولت، مراحل 

اداری و سپس احداث نیروگاه های خورشیدی را در استان ها انجام دهند.
صابر با بیان اینکه انجمن ساتکا تاکنون نوزده همایش در استان های کشور برای مخاطبین 
صنایع برگزار کرده است، گفت: بدون اســتثنا یکی از درخواست های صنایع که در این 
همایش ها بیان شده، درخواست اعطای تسهیلات برای احداث نیروگاه های خورشیدی 
کوچک و متوسط بوده و این درحالی است که ما در زمانی که متن ماده ۱۶ قانون جهش 
تولید دانش بنیان را در انجمن ســاتکا تدوین می کردیم، در نظر گرفتیم که ۲۵ درصد 
از منابع این ماده برای اعطای تسهیلات به صنایع مشمول )صنایع با دیماند بیشتر از ۱ 

مگاوات( جهت احداث نیروگاه های تجدیدپذیر کوچک و متوسط پرداخت شود. ولی با 
وجود دریافت مبالغ از صنایع مشمول، این پرداخت تاکنون محقق نشده است. بنابراین 
درخواست دوم ما از مجموعه دولت این است که مبالغ ماده ۱۶ پرداخت شود که صنایع 

مشمول بتوانند برای احداث نیروگاه خورشیدی تسهیلات دریافت کنند.
وی در خصوص پیگیری تسهیلات تبصره ۱۸ افزود: انجمن ساتکا در سال های گذشته 
بارها به وزارت اقتصاد مراجعه و مکاتبه کرد که وزارت نیرو )ساتبا( جزو دستگاه های دریافت 
کننده منابع تبصره ۱۸ در نظر گرفته شود که خوشبختانه این امر در سال ۱۴۰۲ محقق 
شد، ولی تسهیلات تبصره ۱۸ هنوز به نیروگاه های خورشیدی تخصیص نیافته است. 
درخواست ما این است که نیروگاه های خورشیدی کوچک و متوسط در تخصیص سهمیه 

این تسهیلات که برای اشتغال زایی است، فراموش نشوند.
نایب رئیس هیات مدیره انجمن سازندگان و تامین کنندگان کالا و خدمات انرژی های 
تجدیدپذیر در خصوص عدم قطع برق صنایع مجهز به نیروگاه خورشیدی با بیان اینکه 
انجمن ساتکا از سال ۱۴۰۰ موضوع عدم قطع برق صنایعی که نیروگاه خورشیدی احداث 
می کنند را پیگیری کرده است، گفت: در نهایت ابلاغیه ای توسط توانیر به شرکت های 
توزیع برق اعلام شد که شهرکهای صنعتی و فیدرهایی که ۳۵ درصد از پیک بار خود را 
نیروگاه خورشیدی احداث کنند، از قطعی برق در زمان پیک بار معاف شوند. ولی این کار 
بسیار دشواری است. صابر با بیان اینکه پیشنهاد ما از سال ۱۴۰۰ این بوده است که بجای 
تشویق تجمیعی صنایع، می باید هر واحد صنعتی را بصورت انفرادی تشویق نمود، بدین 
معنا که هر کدام از واحدهای صنعتی که به اندازه درصدی از دیماند خود نیروگاه خورشیدی 
احداث کنند، از قطعی برق معاف شوند، گفت:  درخواست سوم ما از وزارت نیرو این است 
که مشوق انفرادی برای صنایع در نظر بگیرد و این موضوع را انجمن ساتکا از وزارت نیرو در 
حال پیگیری است. وی افزود: البته برای اجرایی شدن این درخواست، نیاز به کنترل پذیری 
واحدهای صنعتی است که شرکت های توزیع برق و توانیر می توانند واحدهای صنعتی 

داخل شهرک ها و نواحی صنعتی را مانند چاه های کشاورزی کنترل پذیر کنند. 

ســامانه خودنویس از طریق 
کاهش هزینه ها و با ارائه کد 
رهگیری بدون دریافت هیچ 
هزینه ای باعث ایجاد رونق و 
آرامش در بازار مسکن شده 
است. در حالی که فصل جا به  جایی مستاجران به اتمام 
رسیده است ، اما همچنان شاهد آن هستیم که بسیاری از 
مستاجران و متقاضیان مسکن تمایل دارند که  در سامانه 
خودنویس ثبت نام کنند، این در حالی است که به گفته 
بسیاری از آنها این سامانه زمینه ساز کاهش چشمگیر 

هزینه ها در جابه جایی ها شده است.
ســامانه خودنویس از  خرداد ماه سال گذشته در قالب 
طرح حمایت  از مســتاجران از سوی معاونت مسکن و 
ساختمان وزارت راه و شهرسازی طراحی و اجرا شد و در 
ابتدا مستاجران می توانستند قراردادهای خود را در این 
سامانه بارگذاری و منعقد کنند و پس از گذشت چندین 
ماه در اواخر سال گذشته مقرر شد که تمامی مشاوران 
املاک از طریق این سامانه قرارداد ها را منعقد کنند و 

سامانه ایران املاک از دسترس برای مستاجران خارج 
شد. در حال حاضر سامانه خودنویس به صورت ۲۴ساعته 
و شبانه روزی اقدام به ثبت قراردادهای متقاضیان مسکن 
می کند و هدف از راه اندازی این سامانه حذف دلالان و 
سوداگران بازار مسکن به ویژه در بخش  اجاره بوده و با 
کاهش هزینه ها و صرفه جویی زمینه ساز بهبود وضعیت 

بازار مسکن برای متقاضیان در این بخش شده است.
از خرداد ماه امسال بخش قرارداد در حوزه خریدو فروش 
مسکن هم راه اندازی شده است و طبق اعلام ساسانی 
مدیر سامانه خودنویس  به صورت کامل بخش خریدو 
فروش راه اندازی شده و از طریق آن به راحتی خریدار 
و فروشنده مسکن می توانند مبایعه نامه خود را ثبت و 

بعد از گذشت مدتی سند مالکیت خود را دریافت کنند.

هزینه های جابه جایی مستاجران از طریق 
سامانه خودنویس صفر شد

مهدی زاده یکی از مستاجرانی که قرارداد خود را از طریق 
سامانه خودنویس در تابستان امسال منعقد کرده بود 
گفت: سامانه خودنویس باعث شد که هزینه های جابه 
جایی ما بسیار کاهش یابد و اجاره برای ما امسال راحت 

تر باشد. وی ادامه داد: هرســال باید برای عبور از بازار 
اجاره مسکن چندین میلیون تومان به مشاوران املاک 
پرداخت می کردیم، اما امســال از طریق این ســامانه 
علاوه بر اینکه کد رهگیری رایگان دریافت کردیم هیچ 
هزینه ای هم به مشاوران املاک پرداخت نکردیم که این 

برای ما مستاجران بسیار خوب است.

صرفه جویی ۲ هزار میلیارد تومانی سامانه 
خودنویس 

طبق آخرین آمارهای اعلام شده از سوی ساسانی مدیر 
سامانه خودنویس، اکنون قرارداد های ثبت شده در این 
سامانه به بیش یک میلیون و ۱۵۱ هزار فقره رسیده که 
این میزان از خرداد ماه سال گذشته بوده است و با توجه 
به آنکه این سامانه به ۲۴ ساعته است، در ساعت یا طول 

روز شاهد ثبت بیش ۲تا ۳هزار فقره هستیم.
وی ادامه داد: استقبال از این سامانه با توجه به آنکه بساط 
دلالان و سوداگران را جمع کرده بسیار خوب بوده و باعث 
شده که بازار به سمت آرامش حرکت کند. ساسانی تاکید 
کرد: بازار مسکن در آینده از طریق این سامانه به سمت 
رونق حرکت می کند و به طــور قطع با تکمیل تمامی 

بخش ها باعث بهبود و تقویت این بازار خواهد شد. مدیر 
ســامانه خودنویس با بیان اینکه بسیاری از متقاضیان 
پیش از این هزینه های زیــادی را بابت ثبت قراردادها 
پرداخت می کردند، گفت: صرفــه جویی هزینه ها در 
این ســامانه به بیش از ۲هزار میلیارد تومان رسیده که 
این امر خود باعث شده که بخش عمده ای از هزینه های 

مستاجران کاهش یابد.

رونق بازار مسکن از سوی سامانه خودنویس 
بسیاری از  کارشناسان و نمایندگان مجلس هم  بر تقویت 
بازار مسکن از طریق این ســامانه مهر تایید زده اند به 
طوری صدیف بدری عضو کمیسیون عمران مجلس در 
گفت وگو با خبرنگار باشگاه خبرنگاران جوان، با بیان اینکه 
در حال حاضر بازار مسکن از طریق سامانه خودنویس به 
آرامش رسیده است، گفت: اکنون شاهد سیگنال های 
مثبت از سوی متقاضیان در این بخش هستیم ، این بازار 
به طور قطع از طریق سامانه خودنویس به رونق می رسد 
و ما با این سامانه شاهد آن خواهیم بود که بساط دلالان و 

سوداگران  بازار اجاره برچیده می شود.
وی ادامه داد: دولت چهاردهم باید سیاست تکمیل سامانه 
خودنویس را ادامه دهد و از طریق آن بتواند بازار مسکن 
را تقویت و  مشا وران املاکی که پیش از این هزینه های 
گزافی را از طریق سامانه خودنویس دریافت می کردند 

را ساماندهی کند.

اثر گذاری مثبت سامانه خودنویس بر بازار 
مسکن

همچنین تقوی کارشناس مسکن در گفت وگو با خبرنگار 
باشگاه خبرنگاران جوان، گفت: آمارها نشان می دهد که  
طی یکسال گذشته میزان شکایت از سوی مستاجران 
کاهش بسیاری یافته و به بیش از ۳۰ درصد رسیده است 
که این امر نشان دهنده اثر گذاری مثبت بر روی این بازار 
است. وی ادامه داد: بازار مسکن نیازمند این چنین سامانه 
هایی است که بتواند بخشی از نیازهای مستاجران در بازار 
مسکن را تامین کند و از طریق آن بتوانند بدون پرداخت 

هزینه ای قراردادهای خود را منعقد کنند.
حال با توجه به آنکه بیش از یک سال ونیم از راه اندازی 
سامانه خودنویس از سوی وزارت راه وشهرسازی گذشته 
و متقاضیان حق انتخاب برای واحد مسکونی مورد نظر 
خود را بدون پرداخت هیچ هزینه ای جهت انعقاد قرارداد 
دارند به  نظر می رسد که دولت باید تمرکز خود را بر روی 
این بازار تقویت کند و گام های موثری تر را در جهت این 

سامانه بردارد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

شکایات مستاجران تا ۳۰ درصد کاهش یافت

حذف واسطه ها از بازار اجاره 

قیمت برنج اعلام شد

سه درخواست برای احداث سالانه صدها هزار نیروگاه خورشیدی

شکر کمتر از نرخ مصوب در بازار عرضه می شود

طرح ساماندهی اتباع غیرمجاز در پایتخت سرعت گرفت

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای داود زرقامی ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه تصدیق شده 
اعلام نموده اســت که ســند مالکیت ۲ دانگ مشاع از ششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعی به مســاحت ۳۱۴ متر مربع قطعه ۷۷۶ 
تفکیکی به شــماره ۸۵۰ فرعی از ۳۶۵ اصلی واقع در اراضی قره 
اقاج جزء حوزه ثبتی شهرســتان کرج مورد ثبت ۲۵۰۵ صفحه 
۲۳۷ جلد ۲۶ املاک به نام محســن بغداد چی بادی ثبت و سند 
به شماره چاپی ۰۰۷۳۷۴۰ ثبت و سند صادر گردیده سپس برابر 
سند قطعی شماره ۱۰۱۸۳۷ مورخ ۱۳۸۸/۰۷/۲۷ دفتر خانه ۵۶ 
تهران به متقاضی منتقل شده به علت سهل انگاری مفقود گردیده 
و تقاضای صدور ســند مالکیت المثنی نموده است لذا مراتب به 
اســتناد تبصره یک اصلاحی به ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت 
در یک نوبت آگهی . میشــود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند 
مالکیت نزد خود و یا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد از 
تاریخ انتشار این آگهی به مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه 
اصل سند مالکیت به این اداره تسلیم تا وفق مقررات عمل گردد 
بدیهی است چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراضی واصل نشود و یا در 
صورت اعتراض اصل سند ارائه نگردد سند مالکیت المثنی طبق 

مقررات به متقاضی تسلیم خواهد شد
مهران رشیدی
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه دو کرج
از طرف عباس صبوری

شناسه آگهی۱۸۰۳۷۰۸
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فناوری و 
اطلاعات

ورود صنایع بزرگ به حوزه فناوری و نوآوری
معاون توسعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، یکی از موضوعات مورد تاکید این معاونت در دولت چهاردهم را حمایت از ورود 
صنایع بزرگ و مجتمع های صنعتی به حوزه فناوری و ایجاد ارتباط آنها با زیست بوم نوآوری 
و فناوری کشور عنوان کرد. به گزارش ایرنا از معاونت علمی، رضا بخشی آنی در پردیس 
سامیت ۱۴۰۳ از عزم معاونت علمی برای چابک سازی ساختارهای مربوطه خبر داد و گفت: 
معاونت علمی آماده دریافت نظرات شتابدهنده ها و سایر اعضای مرکز شتابدهی نوآوری 

خصوصاً در حوزه های نوظهور همچون هوش مصنوعی است.
وی افزود: یکی از موضوعاتی که در دولت چهاردهم به دنبال آن هستیم، ورود بیشتر صنایع 
بزرگ و هولدینگ های صنعتی به حوزه فناوری و ارتباط آنها با این زیست بوم است. با توجه 

به بلوغ نسبی حوزه های مختلف فناوری این ارتباط را دنبال خواهیم کرد.
معاون توســعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری بیان کرد: هوش مصنوعی یکی از حوزه هایی اســت که به عنوان اولویت های 
معاونت علمی اعلام شده است و تاثیر آن بر شــتابدهنده ها از جمله مسائل مورد بحث 
می باشد که اعضای مرکز باید به آن توجه داشته باشند. بخشــی آنی در ادامه از آمادگی 
معاونت علمی برای دریافت ایده ها و نظرت اعضای مرکز شتابدهی نوآوری خبر داد و گفت: 
معاونت علمی این آمادگی را دارد که با اعضای مراکز نوآوری در زمینه های مختلف بحث 
و تبادل نظر داشته باشد. رویداد سالانه پردیس سامیت به عنوان گردهمایی اعضای مرکز 
شتابدهی نوآوری است که هشتمین دوره آن روزهای ۱۸ و ۱۹ مهرماه ۱۴۰۳ در مرکز 

همایش های پارک فناوری پردیس در حال برگزاری است.

هوش مصنوعی کارمندان تیک تاک را بیکار می کند
تیک تاک صدها نفر از کارمندان خود در سراسر جهان را اخراج می کند که شامل کارمندان 
مقر این شرکت در مالزی نیز می شود. به گزارش مهر به نقل از رویترز، این درحالی است که 
شبکه اجتماعی چینی تمرکز خود را بیشتر روی استفاده از هوش مصنوعی برای بازبینی 
با هوش مصنوعی به کار می گیرد. ابتدا به گفته ۲ منبع آگاه فاش شد حدود ۷۰۰ کارمند 
تیک تاک در مالزی اخراج شده اند اما اپ چینی بعدا شفاف سازی و اعلام کرد کمتر از ۵۰۰ 
کارمند در این کشور شغل خود را از دست داده اند. این کارمندان که بیشتر آنها در بخش 
عملیات های بازبینی محتوای شرکت فعالیت می کردند، روز چهارشنبه از طریق ایمیل از 
اخراج خود با خبر شدند. تیک تاک در واکنش به پرسش های خبرگزاری رویترز نیز اخراج 
کارمندان را تایید و اعلام کرد طبق یک برنامه وسیع تر برای ارتقای عملیات های بازبینی و 
پیش بینی ها، چند صد کارمند در سراسر جهان شغل خود را از دست می دهند. اپ اشتراک 
گذاری ویدئوی چینی از ترکیب ردیابی خودکار و بازبین های انسانی برای بررسی محتوای 
پست شده در پلتفرمش استفاده می کند. بایت دنس بیش از ۱۱۰ هزار کارمند در بیش از 

۲۰۰ شهر سراسر جهان دارد.

توافق برای شکل گیری پارک فناوری ورزشی
در نشست معاون علمی رییس جمهور با وزیر ورزش در زمینه ایجاد یک صندوق خطرپذیر 
برای سرمایه گذاری در صنعت فناوری ورزشی، ایجاد مراکز نوآوری و فناوری و حمایت از 
شکل گیری پارک فناوری ورزشی توافق شد. به گزارش مهر، در نشست هم اندیشی معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری و وزارت ورزش و جوانان که روز پنج 
شنبه در محل وزارت ورزش و جوانان برگزار شد، حسین افشین با ابراز خوشحالی از تشکیل 
این جلسه اظهار داشت: وزارت ورزش اولین وزارتخانه ای است که این نشست مشترک را 
برگزار می کنیم و این نشان می دهد که دکتر دنیامالی؛ وزیر ورزش توجه ویژه ای به موضوع 
علمی و اجرایی دارد. برای ما امیدوار کننده است که با حضور وزیر ورزش و جوانان بتوانیم 

اقدامات موثری در حوزه علم و فناوری ورزش و جوانان انجام دهیم.
وی افزود: طی تحقیقاتی که انجام شد قبل از برگزاری این نشست متوجه شدیم که معاونت 
علمی و فناوری تا به حال در حوزه ورزش کاری انجام نداده و همکاری بین دو دستگاه صورت 
نگرفته است. هدف ما این است که موضوعات دانش بنیان و فناوری حوزه ورزش را ارتقا 
دهیم. این حوزه یک حوزه ترکیبی است و ورزش از چند علم تشکیل شده است. یکی از 
اتفاقات مهمی که رخ می دهد استفاده از هوش مصنوعی است که همه حرکات ورزشکاران 
را آنالیز می کند. افشین خاطرنشان کرد: حوزه ورزش به لحاظ دانش بنیانی بسیار سخت 
است و نیاز به تحقیق و مطالعه زیاد دارد. امروزه از تهیه البسه تا تجهیزات نیاز به علم روز و 
فناوری داریم. معاونت علمی فناوری می تواند بازوی توانمند وزارتخانه ها باشد و این وظیفه 

را داریم که با تعامل با وزارت ورزش بتوانیم توسعه ورزش را رقم بزنیم.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور ادامه داد: نیروهای نخبه خوبی 
در کشور وجود دارد که از آنها می توانیم بهره بگیریم و با یک کار مشترک اقدامات مثبتی را 
رقم بزنیم. حوزه ورزش پتانسیل زیادی در کشور دارد. اقتدار یک کشور به ورزش است و با 
مدال آوری می توانیم عزت کشور را نشان دهیم. افشین اظهار داشت: برای رسیدن به اهداف 
مورد نظر به زمان نیاز داریم که برنامه ها را اجرایی کنیم. باید در حوزه های مختلف ورزش و 

جوانان بذرپاشی انجام شود و منتظر جوانه زدن بذرها باشیم.

صادرات بورد هوشمند ایرانی به افغانستان، عراق و لبنان
یک شرکت دانش بنیان، با طراحی و تولید تخته های وایت بورد هوشمند، توانسته است از 

توانایی های فناورانه برای بهبود کارایی و تعامل در محیط های مختلف بهره بگیرد.
به گزارش مهر به نقل از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست  جمهوری، 
یک شرکت متخصص سخت افزار و نرم افزار و محتوای آموزشی الکترونیک از سال ۱۳۷۴ 
فعالیت رسمی خود را آغاز کرده و همچنین ارائه دهنده محصولات آموزشی پیشرفته مانند 

بورد هوشمند، نرم افزار کمک آموزشی و… است.
بورد هوشمند، یک نوع تخته سفید است که با استفاده از فناوری دیجیتال به وجود می آید 
و به کمک سنسورها، نرم افزار و معماری شبکه بی سیم به کاربر اجازه می دهند تا اطلاعات 

را به صورت دیجیتالی بر روی صفحه تخته نمایش داده شود.
رضا جعفر طباطبایی، بورد هوشــمند پارس را یک ابزار آموزشــی نوین برای برگزاری 
کلاس های هوشمند برشمرد و گفت: این برد نرم افزار کاملاً فارسی و ابزارهای متنوع تدریس 
ازجمله آزمایشگاه های مجازی شیمی و فیزیک و ابزار ترسیم نمودارهای ریاضی را داراست. 
طباطبایی ضمن اشاره به اینکه، برد هوشمند، در آموزش مجازی نیز به یکی از ابزارهای 
لازم در همه مراکز آموزشی تبدیل شده است؛ گفت: این محصول در مراکز آموزشی، جهت 
ارائه مطلب با استفاده از آزمایشگاه مجازی داخل نرم افزار، قابلیت نوشتار لمسی با قلم 
خودکار رنگی، امکان تصویربرداری از محیط ویندوز و… کیفیت و سرعت آموزش را بسیار 
بالا می برد. وی در خصوص محصول خارجی مشابه این برد هوشمند، ادامه داد: این برد 
دانش بنیان ۸۶ اینچی که مورد تأیید وزارت آموزش و پرورش است، همراه با امکان ضبط 
همزمان تدریس می تواند در بهبود عملکرد دانش آموزان بسیار مؤثر باشد ولی مشابه های 

خارجی ۸۲ یا ۸۵ اینچ بوده که مورد تأیید این وزارتخانه قرار نگرفته اند.
طباطبایی در ادامه از دو کیفیت ســرامیکی و نانو این محصول خبر داد و گفت: در مدل 
سرامیکی، کاربر می تواند علاوه بر دست و قلم های برد هوشمند با ماژیک وایت برد هم روی 
تخته بنویسد ولی در مدل نانو با دست و قلم های برد هوشمند روی تخته می نویسند و پنل 

این مدل نسبت به مدل سرامیکی مات است و بازتابش نور کمتری دارد.
وی به حوزه »صنعت و مهندسی« نیز اشاره کرد و افزود: در صنایع مختلف از جمله صنایع 
مهندسی، معماری و تولید، تخته های وایت برد هوشمند به عنوان ابزاری برای نمایش 

طرح ها، محاسبات فنی، نمودارهای فرآیند، و برنامه ریزی پروژه ها استفاده می شوند.
طباطبایی در خصوص کاربرد این بورد هوشمند در »مراکز پزشکی و مراکز درمانی« و 
»سفر و گردشگری« تصریح کرد: این تخته ها به عنوان ابزاری برای نمایش اطلاعات بیمار، 
آموزش به بیماران و ارتباط بین پزشک و بیمار مورد استفاده قرار می گیرند. همچنین در 
صنعت گردشگری و هتلداری، تخته های وایت برد هوشمند به عنوان ابزاری برای نمایش 
اطلاعات مکان، فرآیندهای سفر، امکانات هتل و فعالیت های تفریحی استفاده می شوند. 

اخبار

وزیر ارتباطــات گفت: اتصال 
تمامی روستاهای بالای بیست 
خانــوار به شــبکه ارتباطی و 
ارتقای کیفیــت ارتباطات در 
روســتاهای متصل و همچنین تحقــق کامل »دولت 
هوشــمند« را به طور جــدی در دوره پیــش رو دنبال 

می کند.
به گزارش مهر به نقــل از وزارت ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات، ســید ســتار هاشــمی که میزبــان اعضای 
کمیسیون صنایع مجلس شورای اســلامی بود، با بیان 
اینکه امروز افتخار داشــتیم تا بخشی از اقدامات وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات و به طور مشخص، سازمان 
فناوری اطلاعات را تشــریح کنیم، خاطرنشان کرد که 
حضور نمایندگان در وزارت ارتباطات، ســرآغازی برای 
هم افزایی و هماهنگی بیشتر شــود تا وزارت ارتباطات 
با اتکا به ظرفیت نمایندگان مجلس، گام های بلندی را 

برای تحقق دولت الکترونیک و دولت هوشمند بردارد.
وی با اشاره به بازدید نمایندگان از سامانه های مرکز ملی 
تبادل اطلاعات و پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند، 
ابراز امیدواری کرد که مردم در نهایت زیرســاخت های 
فراهــم شــده را در زندگی خــود لمس کننــد و امور 

زندگی شان تسهیل شود.

وزیر ارتباطات با تاکید بر اینکه دولت الکترونیک زمانی 
به طور کامل محقق می شود که مردم نیازی به مراجعه 
حضوری به دســتگاه های اجرایی و ارائــه مدرک پیدا 
نکنند، گفت: این مســئله به طور جدی در دستور کار 
وزارت ارتباطات قرار دارد که در نهایت منجر به اجرای 

»قانون دوام« نیز خواهد شد.
هاشــمی همچنین اتصال روســتاهای فاقد ارتباطات 
و ارتقای کیفیت ارتباطات در روســتاهای متصل را از 

اولویت های وزارت ارتباطات در دوره جدید دانست.
وزیر ارتباطات در ادامه در پاسخ به درخواست نمایندگان 
مجلس، مباحث تبیینــی حول محــور اقدامات انجام 
گرفتــه در حوزه هــای مأموریتــی وزارت ارتباطــات 
و فنــاوری اطلاعات را ضــروری دانســت و تاکید کرد 
که به منظور تقویت امیدآفرینــی در جامعه در آینده، 
 آشنایی مردم با دســتاوردها به شــکل ویژه ای دنبال 

خواهد شد.
نمایندگان عضو کمیســیون صنایع مجلس شــورای 
اســلامی که در این دیدار، حضور حداکثری داشتند در 
ادامه به بیان نقطــه نظرات و انتظارات خــود از وزارت 
ارتباطات پرداختند که توسعه ارتباطات روستایی، اجرای 
قانون حکمرانی داده، افزایش امنیت سایبری و مقابله با 
حملات سایبری، توسعه و تکمیل شبکه ملی اطلاعات، 
حمایت از پلتفرم های داخلی، کاهــش تعرفه ترافیک 
داخلی، اعمال حکمرانی در فضای مجازی، توسعه اقتصاد 
دیجیتال از جمله مهمترین محورهای مطرح شده در این 

جلسه بود.

وزیر ارتباطات همچنین اظهار کرد: موضوع فیلترینگ 
مطالبه عمومی است و از ابتدا هم این موضوع را پیگیری 

کرده ایم و در دستور کار جدی ما قرار دارد.
ســتار هاشــمی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در 
حاشیه جلسه هیأت دولت با حضور در جمع خبرنگاران 
گفت: بحث فیلترینگ مطالبه عمومی است و این موضوع 
را مورد پیگیری ویژه قرار داده ایم و بــا تمام توان برای 
گشایش در این خصوص کار را دنبال می کنیم. وی ادامه 
داد: کارگروه های ویژه ای برای بررسی فنی تشکیل دادیم 

و جلسات متعدد را شخصاً تشکیل داده ام.
هاشــمی تاکید کرد: به نظر می رسد در آینده نزدیک با 

توجه به طرحی که ارائه کرده ایم، جمع بندی خوبی در 
مرکز ملی فضای مجازی داشته باشیم و اخبار خوبی به 

مردم تقدیم کنیم.
وی اذعان کرد: ما هم بــه وضعیت موجود نقد داریم. در 
عین حال باور داریم که باید نگاه درباره این محدودیت ها 
اساساً تغییر کند. هاشمی گفت: دوسومِ مشترکینِ همراه 
از ظرفیت فیلترشکن ها استفاده می کنند که بسیاری از 
آن ها غیررسمی است و می تواند زمینه ای برای حمله به 
سامانه ها باشد. وی افزود: استفاده از فیلترشکن موجب 
شده یک هزینه به سبد هزینه خانوار اضافه شود و گردش 

مالی غیرشفاف را داراست.

وزیر ارتباطات مطرح کرد؛

پیگیری جدی تحقق کامل »دولت هوشمند«
News kasbokar@gmail.com

در پنل بررسی عملکرد ۱۰ ساله مرکز شتابدهی نوآوری 
با اعلام فعالیت بیش از ۸۰ شتابدهنده و ۲۵ فضای کار 
اشــتراکی زیرمجموعه این مرکز، بر ضرورت بازبینی 
ســرفصل های فعالیت این مرکز در جهت رشد زیست 

بوم نوآوری کشور تأکید شد.
به گزارش ایرنــا از منطقه بین المللی نــوآوری ایران، 
همزمان با برگزاری پردیس سامیت ۱۴۰۳، پنل بررسی 
عملکرد ۱۰ ساله مرکز شتابدهی نوآوری با حضور سید 
علی هزاوه معاون فناوری پارک فناوری پردیس و مهدی 

عظیمیان رئیس مرکز شتابدهی نوآوری برگزار شد.
ایجاد زیســت بوم نوآوری ایران بصورت موجی بالنده 
از اوایل دهه ۹۰ شــکل گرفت و در شــکل گیری آن، 
معاونت علمی، فناوری و لقتصــاد دانش بنیان رییس 
جمهور به عنــوان بازیگر اصلی این جریــان مطرح و 
شناخته شد و تلاش کرد با شناخت دقیق ابعاد پدیده، 
نســبت به مدیریت، راهبری و هدایــت آن و مهمتر از 
همه، بومی ســازی آن اقدام کند. در این بین دانش و 
تجربه پارک فناوری پردیس به عنوان یک نهاد قدیمی 
در عرصه فناوری کشــور و زیرمجموعــه معاونت، در 
شــکل گیری این پدیده، اثر قابل توجهی داشــت و به 

عنوان محور و گرداننده اصلی این جریان شناخته شد.

در این راستا مرکز شتابدهی نوآوری ذیل سازمان پارک 
فناوری پردیس و با حمایت معاونت علمی، فعالیت خود 
را با محوریت کمک به شــکل گیری و توسعه زیست بوم 
اســتارتاپی در ایران آغاز کرد. سیاست های این مرکز در 
مســیر راهبری و مدیریت این موضوع، بر مبنای توسعه 
همه جانبه زیست بوم استارتاپی ایران با محوریت بخش 
خصوصی و توسعه متوازن فعالیت اســتارتاپی در تمام 
استان های کشــور برنامه ریزی شده اســت. گسترش 
فعالیت ها در حوزه های مختلف فناوری به ویژه حوزه های 
دارای اولویت در ایران و تلاش برای ورود بازیگران بالقوه 
این عرصه به فعالیت های اســتارتاپی پایه گذاری شــد 
و »ترویــج فرهنگ کارآفرینــی« و »کمک بــه ایجاد و 
رشد استارتاپ های پایدار در کشــور« به عنوان دو هدف 

استراتژیک این مرکز مشخص شد.
اما معاون امور فناوری پارک فنــاوری پردیس در این 
پنل، با اشــاره به تاریخچه مرکز شــتابدهی نوآوری با 
بیان اینکه، این مرکز از بهــار ۱۳۹۳ فعالیت خود را با 
هدف رشد زیست بوم نوآوری کشور و ایجاد حرکت های 
کارآفرینی در پارک فنــاوری پردیس آغاز کرد افزود:با 
استفاده از تجربیات شــرکت های عضو پارک و مطالعه 
نمونه های بین المللی، سه نقش برای مرکز شتابدهی 

تعیین شد. سیدعلی هزاوه در توضیح این وظایف مرکز 
شتابدهی افزود: نقش اول ترویج فرهنگ کارآفرینی در 
قالب برگزاری رویداد بود که برگزار کنندگان رویدادها 
آن را بر عهده گرفتند. نقش دوم هم ایجاد مراکز شکل 
گیری بود که افراد با ایده های خام در کنار هم قرار گرفته 
و با هدف تیم ســازی به فعالیت بپردازند. این مورد در 
سال های بعد توســط فضاهای کار اشتراکی انجام می 
شود. وی نقش سوم مرکز شــتابدهی نوآوری را نقش 
شتابدهی ذکر کرد و گفت: شتابدهنده ها این نقش را بر 
عهده گرفتند و مرکز شتابدهی نوآوری با این سه دسته 
عضو در طول ۱۰ سال گذشته تلاش کرده تا در زیست 
بوم نوآوری کشور نقش آفرین باشد. معاون امور فناوری 
پارک فناوری پردیس برگزاری رویدادهای کارآفرینی را 
نخستین حلقه در زیست بوم نوآوری برشمرد و افزود: در 
سال های ابتدایی مرکز شتابدهی نوآوری، برنامه های 
مختلفی برای برگزاری این گونه رویدادها برنامه ریزی 
شد و تعداد این رویدادها در طی مدت ۴ سال، به بیش از 
۶۰۰ رویداد در سراسر کشور رسید که فراتر از انتظار بود.
وی اظهارکرد: در ســال های گذشــته، برگزاری این 
رویدادها کمتر شده است که عوامل مختلفی از جمله 
کرونا و تلاش کمتر خود برگزار کننــدگان رویداد در 

این کاهش تأثیرگذار بوده اســت. در برنامه ریزی های 
آتی مرکز شــتابدهی نوآوری بر آن هستیم تا به کمک 
بخش خصوصی، سازوکارهای جدیدی برای برگزاری 
این رویدادها خصوصاً با هدف اثرگذاری بر نسل جدید 
را فراهم کنیم. رئیس مرکز شــتابدهی نوآوری پارک 
فناوری پردیس نیز در این پنل با اشاره به فراز و فرودهای 
این مرکز در ۱۰ ســال فعالیت خود گفت: اکنون بیش 
از ۸۵ شــتابدهنده عضو مرکز هستند که این تعداد در 
فضای زیست بوم فعلی کشور توانســته اند به فعالیت 

بپردازند و حجم خوبی داشته باشند.
مهدی عظیمیان افزود: فضاهای کار اشــتراکی دیگر 
اعضای مرکز شتابدهی نوآوری هستند و در حال حاضر 
۲۵ مجموعه مشغول فعالیت می باشند که می تواند این 

تعداد افزایش داشته باشد.
وی برگزاری رویدادهــای کارآفرینــی را حلقه اول و 
ورودی زیســت بوم نــوآوری عنوان کــرد و افزود: در 
سالهای گذشته برگزار کنندگان رویدادهای کارآفرینی 
کمتر شده اند و نیاز داریم تا با همکاری سایر اعضا، برنامه 
هایی برای افزایش برگزار کنندگان رویداد داشته باشیم 
تا تزریق نیروی های جوان به زیست بوم نوآوری کشور 

افزایش یابد.

جایگاه کشــور در منطقه از نظر وضعیت رشد تجارت 
الکترونیکی مطلوب بوده، به طوری که ســال گذشته 
رشد ۷۴ درصدی در بخش تجارت الکترونیکی داشتیم 
و به عدد ۳ هــزار و ۲۰۰ همت رســیدیم. به گزارش 
ایســنا، امین کلاهدوزان - رئیس مرکز توسعه تجارت 
الکترونیکی با اشاره به چشم انداز تجارت الکترونیکی 
کشور، گفت: تحقق عدد ۹ هزار همتی در ۵ سال پیش 
رو، چشم انداز مهمی بوده که برای آینده این حوزه در 

نظر گرفته شده است.
وی تصریح کرد: ســال گذشته رشــد ۷۴ درصدی در 
بخش تجارت الکترونیکی را شــاهد بودیم و به عدد ۳ 
هزار و ۲۰۰ همت رســیدیم؛ این مبلغ نزدیک به ۶۰ 

میلیارد دلار است.
کلاهدوزان با اشــاره به جایگاه ایران در منطقه، گفت: 
جایگاه کشــور در منطقه از نظر وضعیت رشد تجارت 
الکترونیکی مطلوب بوده، هر چند باید فرصت های پیش 

رو را به شــکل بهتری دنبال کنیم. وی در این نشست، 
اظهار کرد: در سال ۱۴۰۳ و سال های پیش رو، تمرکز ما 
حضور اقتصاد دیجیتال و تحول دیجیتال در بازارهای 

سنتی است.
رئیس مرکز توســعه تجارت الکترونیکی با اشــاره به 
فعال شــدن تجارت الکترونیکی در بازارهای ســنتی، 
گفت: ســال گذشــته فروش خودرو و طلا در بســتر 
آنلاین آغاز شــد و امســال نیز در نظر داریــم قواعد 
 فروش ملک در فضــای مجازی را تدوین و بســتر آن

 را فراهم کنیم.
وی در نشست خبری ویژه روز ملی تجارت الکترونیکی، 
تصریح کرد: ۲۴ مهر روز ملی تجارت الکترونیکی است 
و بخش اصلی این مراسم تقدیر از شرکت های برتر در 

حوزه تجارت الکترونیکی است.

کلاهدوزان با اشاره به تقدیر از برترین کسب وکارهای 
ســال در حوزه های مختلف، گفت: از شرکت های برتر 
در ۱۲ حوزه  شــامل موبایل، رایانه و تجهیزات، فروش 
وســایل نقلیه و خودرو، صنایع خلاق، پوشاک، کیف 
و کفش، حمل ونقل هوشــمند، بیمه، مالــی و بانکی، 
سلامت، گردشگری و ســفر، بازی و سرگرمی، طلا و 
جواهر، آموزش برخط و فروشــگاه های چندمنظوره 

تقدیر خواهد شد.
وی در ادامه تصریح کرد: علاوه بر این بخش، امسال یک 
پنل ویژه  برنامه هفتم نیز در نظر گرفته  شده که با حضور 

صاحب نظران مطرح در این حوزه برگزار خواهد شد.
ئیس مرکز توســعه تجــارت الکترونیکی با اشــاره به 
برگزاری رویــداد ملی جوانه ها، گفــت: بخش بعدی، 
ســومین دوره رویداد ملی جوانه ها است که تمرکز آن 

امسال بر کسب وکارهای جوانی بوده که کمتر از ۲ سال 
از شروع به فعالیت آن ها می گذرد. وی در ادامه تصریح 
کرد: امسال ۲۰۰ تیم در حوزه های مختلف با یکدیگر 
به رقابت پرداختند که نشــان از استقبال خوب در این 

بخش دارد.
کلاهــدوزان با اشــاره به گــزارش ۶ ماهــه تجارت 
الکترونیکی، تصریح کرد: بخش بعدی مربوط به گزارش 
تجارت الکترونیکی در ۶ ماهه نخست سال ۱۴۰۳ است 
که نشان از ادامه رشد شتابان این حوزه به مانند دو سال 
گذشته است و با نرخ خوبی مواجه شده ایم که جزئیات 

آن را در روز ملی تجارت الکترونیکی اعلام خواهد شد.
وی در پایان، گفــت: رونمایــی از طرح هایی در حوزه 
اینماد برنامه دیگری اســت کــه در روز ملی تجارت 
الکترونیکــی صــورت خواهــد گرفت کــه گام های 
 مهمــی در راســتای ارتقــای جایگاه ایــن خدمت 

به مردم خواهد بود.

براساس اعلام مســئولان، ۵۰ درصد خدمات دستگاه های 
اجرایی از نوع ارائه مجوز، گواهی، تاییدیه و عناوین مشــابه 
است، بنابراین حکمرانی صدور مجوزها و الکترونیکی سازی 
حداکثری به منظور مدیریت و پایش صدور آنها از سه منظر 
زمان صدور، مدارک موردنیاز و فرآیندهای صدور و هزینه 
آنها در دستورکار قرار گرفت که تاکنون حدود ۶/۹ میلیون 
درخواست واصل و حدود ۵/۱ میلیون مجوز صنفی و دولتی 

صادر شده است.
به گزارش ایسنا، درگاه ملی مجوزهای کسب و کار، بستری 
اینترنتی تحت مدیریت دبیرخانه »هیأت مقررات زدایی و 
بهبود محیط کسب  وکار« است که برای همه کسب وکارهای 
موجود در کشور، شرایط، مدارک، مجوزهای پیش نیاز، هزینه 
و زمان صدور مجوز را شــفاف و قابل فهم ارائه می کند. این 
درگاه، تنها مرجع رسمی اعلام شرایط صدور مجوزهای کسب 
و کار و معرفی مرجع قانونی صادرکننده همه مجوزهای کسب 

و کارها در کشور محسوب می شود.
بر اساس ماده ۷ قانون اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون 
اساســی و اصلاحات بعدی، »هیأت مقررات زدایی و بهبود 
محیط کسب و کار«، به ریاست وزیر امور اقتصادی و دارایی 
موظف است شرایط، مراحل و هزینه های صدور مجوزهای 
کسب و کار را شفاف و سهل کند تا هر شهروند بتواند در این 

سایت به راحتی از شــرایط و مراحل دریافت مجوز کسب و 
کار مورد نظرش مطلع شود و در صورت درخواست، از درگاه 
تخصصی، مجوز مورد نظرش را به سهولت و در کوتاه ترین 

زمان ممکن، دریافت کند.
بنابراین دبیرخانه »هیأت مقررات زدایی و بهبود محیط کسب  
و کار« در مرکز ملی مطالعات، پایش و بهبود محیط کسب 
و کار وزارت امور اقتصادی و دارایی مســتقر است و راهبری 
و مدیریت "درگاه ملی مجوزهای کســب و کار کشــور" را 
به عهده  دارد و سهل کردن شرایط، مدارک و زمان و هزینه 
لازم برای صدور مجوز همه کســب و کارها، معرفی مرجع 
اصلی صادرکننده مجوز هر کسب و کار، شفاف سازی شرایط، 
مدارک، زمان و هزینه لازم برای صدور مجوز همه کسب و 
کارها، راهنمایی و هدایت وی به درگاه تخصصی صادرکننده 
مجوزو پشتیبانی و پیگیری دریافت مجوز موردنظر متقاضی 
در زمان اعلام شده و پیگیری قضایی درصورت عدم صدور 
مجوز بدون دلیل موجه از جملــه کارکردهای اصلی درگاه 

مذکور است.
به دلیل به اهمیت این درگاه و کارکردهای آن اردیبهشــت 
ماه سال جاری اعلام شد که کسب و کارها باید حداکثر تا ۱۵ 

اردیبهشت شناسه یکتا دریافت کنند و آنهایی که حداکثر ۲ 
سال پس از اجرای قانون تسهیل صدور مجوزها، شناسه یکتا 

نداشته باشند از نظر قانونی، فاقد مجوز هستند.
اما با گذشت چندماه این درگاه در اطلاعیه ای دیگر اعلام کرد 
که از تاریخ  ۲۴/۵/۱۴۰۳ امکان ثبت درخواست های تمدید، 
اصلاح و توسعه در درگاه ملی مجوزهای کشور عملیاتی شده 
است. در این راستا اخیرا گزارشــی از آخرین دستاوردهای 
کشــور در حوزه دولت الکترونیکی کشــور توسط سازمان 
فناوری اطلاعات ایران ارائه شد که در به درگاه ملی مجوزهای 

کسب و کارها نیز توضیحاتی ارائه شده است.
محمد خوانســاری- معاون وزیر ارتباطات و رئیس سازمان 
فناوری اطلاعات ایران درباره این درگاه اظهار کرد: براساس 
مطالعات انجام شده، ۵۰ درصد خدمات دستگاه های اجرایی 

از نوع ارائه مجوز، گواهی، تاییدیه و عناوین مشابه است.
وی افزود: بنابرایــن حکمرانی صدور مجوزها و الکترونیکی 
سازی حداکثری به منظور مدیریت و پایش صدور آنها از سه 
منظر "زمان صدور"، "مدارک موردنیاز و فرآیندهای صدور" 
و "هزینه آنها" در دستورکار قرار گرفت که تاکنون حدود ۶/۹ 
میلیون درخواست واصل و حدود ۵/۱ میلیون مجوز صنفی 

و دولتی صادر شده است. از آنجایی که این درخواست تنها 
مرجع رسمی اعلام شرایط صدور مجوزهای کسب و کار و 
معرفی مرجع قانونی صادرکننده همه مجوزهای کســب و 
کارها در کشور محسوب می شود، صادر نکردن مجوز به بهانه 
اشباع بازار، محدودیت ظرفیت، حدود صنفی، فاصله یا هر 

بهانه دیگری تخلف است.
موضوعی که اخیرا مهدی دسینه - مدیرکل امور اقتصادی 
و دارایی هرمزگان به آن اشــاره و با تأکید بر این موضوع که 
دستگاه های صادرکننده مجوز موظف به رعایت قانون در 
اعطای مجوزها هستند تصریح کرد: مواردی از قبیل مطالبه 
شرط، مدرک یا هزینه ای بیشتر از آنچه در درگاه ملی مجوزها 
اعلام شده از متقاضی مجوز، مطالبه مجوز کاغذی از فردی 
که شناســه یکتا دارد و نامش در بانک اطلاعات کسب وکار 
هســت، فراخوان حضوری متقاضی مجوز بــرای تحویل 
مدارک، صادر نکردن مجوز به بهانه اشباع بازار، محدودیت 
ظرفیت، حدود صنفی، فاصله یا هر بهانه دیگری که در درگاه 
ملی مجوزها ذکر نشده است، رد درخواست متقاضی بدون 
ارائه دلیل و ثبت نام از متقاضی دریافت مجوز خارج از درگاه 
ملی مجوزها جرم و یا تخلف محسوب می شود و مدیر دستگاه 
اجرایی باید به مرجع قانونی که در استان مشخص شده است 

پاسخگو باشد.  

ضرورت بازبینی سرفصل های فعالیت مرکز شتابدهی نوآوری

جهش تجارت الکترونیکی با مشارکت مردم

چند میلیون مجوز در درگاه ملی مجوزها صادر شد؟
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جذابيــت و وجهه اجتماعي شــغل 
مهندســي،  علاقه و اميد بيشتر برای 
پيداكردن كار، بسياري را در سال هاي 
اخير به سمت انتخاب اين رشته برده 
است. به مرور تعداد فارغ التحصيلان 
اين رشته افزايش پيدا كرد و بازار كار نيز نتوانست جوابگوي 
اين تعداد فارغ التحصيل باشد، به همين دليل رشته مهندسي 
در صدر رديف رشته هاي بيكار قرار گرفته است، البته مهندسي 
شــاخه هاي متنوعي دارد و آمار بيكاري در همه اين شاخه ها 
به يك اندازه نيســت، مثلا در حالي كه بيــكاري در گرايش 
مهندسي ساخت و توليد و مهندسي كامپيوتر بالاست اما در 
مهندسي عمران يا برق وضعيت بهتري وجود دارد. از طرفي زن 
يا مرد بودن در رشته مهندسي بر ميزان بيكاري آن تاثير دارد، 
مثلا آمار بيكاري در رشته مهندسي عمران براي زنان بيشتر 
از مردان است كه اين موضوع به مســائل فرهنگي و داشتن 
نگاه ســنتي به زن و مرد و توانايي هاي آنها در جامعه مربوط   
است كه البته تا كنون تا تغيير بســيار زيادي در اين نگرش 
ايجاد شــده اســت. به طور كلي بايد گفت اگر چه در گذشته 
رشته هاي پزشكي و مهندســي به لحاظ درآمدي و بازار كار 
در مركز توجه قرار داشتند اما اكنون فارغ التحصيلان اين دو 
رشته نيز از معضل بيكاري در امان نمانده اند. به همين دليل با 
وجود نياز كشور به اين رشته ها شاهد بيكاري فارغ التحصيلان 

آنها هستيم. 
در رابطه با رشته مهندســي موضوع قابل توجه كيفيت كاري و 
ســطح توانايي هاي فارغ التحصيلان رشته مهندسي است كه بر 
اشتغال يا بيكاري آنها تاثير مي گذارد. به اعتقاد كارشناسان در 
صورتي كه يك مهندس كار، مهــارت و تخصص مورد نياز براي 
شغلش را بلد باشــد، بازار كار هم از وي استقبال خواهد كرد. به 
گفته آنها توانايي برخي دانشــجويان در مدرك دانشگاهي آنها 
خلاصه شــده و براي ورود به بازار كار شايستگي لازم را ندارند. 
دكتر بيژن عبدي، كارشناس اقتصادي در رابطه با اين سوال كه 
چرا آمار بيكاري در رشته هاي مهندســي با وجود نياز توسعه و 
اقتصاد كشور در دنياي حاضر به اين رشته ها، بالاست، گفت: البته 
رشته هاي مهندسي هر يك شــاخه ها و زيرشاخه هاي متنوعي 
دارد كه بايد هر يك را به تفكيك بررسي كرد. برخي از شاخه ها 
موردنياز بازاركار است و برعكس برخي نه. بايد ديد تفاوت ميزان 

بيكاري در اين رشته ها به چه دليل به وجود آمده است. 

نياز دنياي كنوني به اشتغال مهندسان
وي توضيح داد: اگر فضاي كســب وكار مســاعد باشد، تمام 
شاخه هاي اين رشته ها براساس نياز بازار كار مشخص مي شود 
و هرگز شــاهد بيكاري فارغ التحصيلان اين رشــته ها كه در 
واقع دنياي كنوني براي توسعه و پيشــرفت به آنها نياز دارد، 
نخواهيم بود. بخش هاي مختلف كشور از صنعت گرفته تا همه 
بخش هاي كوچك و بزرگ به علم نوين و دانش فني نياز دارند. 
هيچ سازماني يا صنعتي بي نياز از تكنولوژي و علم روز نيست. 
اين كارشــناس اقتصادي در رابطه با نرخ بــالای بيكاري در 
رشته مهندسي كامپيوتر يا ســاخت و توليد گفت: استفاده از 
كامپيوتر و برنامه هاي آن براي طراحي، فتوشــاپ، انيميشن 
و... كاربــرد فراواني دارد. البتــه بايد ديد وقتــي مي گوييم 
بيكاري در رشــته مهندســي كامپيوتر، منظورمــان از آن 
ســخت افزار اســت يا نرم افزار يا زماني كه مي گوييم بيكاري 
 در رشــته مهندســي ســاخت و توليد منظورمان كدام يك

 از شاخه هاي آن است؟

اولویت مسئولان براي اشتغالزایی، اصلاح شبکه 
بانکي باشد

عبدي گفت: ما بايد توجه داشــته باشــيم كه در عصر حاضر 
دانش فني يك ضرورت اســت. مــا نبايد بي تفــاوت به آن 
تنها مصرف كننده كالاي كشــورهاي ديگر باشــيم. وي در 
ادامه صحبت هاي خود بيكاري مهندســان را به مشــكلات 
بانكي كشور نســبت داد و گفت: شــبكه بانكي در كشور ما 
 مانع اشــتغال اســت و ايجاد اشــتغال نخواهد كرد. بانك ها

 بــه دنبال كســب بيشــترين ســود در كوتاه تريــن زمان 
هســتند. آنها نگاه تجاري و منفعت طلبانه دارند و بيشــتر 
اوقات از زير بار مســئوليت هاي خود شــانه خالي مي كنند، 
حتي اگر از ســوي دولت به آنها مســئوليتي واگذار شــود. 
مثــلا در رابطه با موضوع كاهش نرخ ســود بانكــي، بانك ها 
به بهانه هــاي مختلــف ســعي كردنــد از دســتور دولت 
ســرپيچي كننــد. بنابرايــن اولويــت مســئولان بــراي 
 اشــتغالزايي، اصلاح شــبكه بانكــي و بردن آن به ســمت 

اشتغالزايي است.

مهندسي در صدر رشته هاي بيکار
مطابق تحقيقات ســازمان همياري اشتغال دانش آموختگان 

بيشــترين تعداد بيكاران در رشــته هاي مهندسي، ساخت و 
توليد با 251 هزار و 402 نفر وجود دارد و پس از آن نيز 222 
 هزار و 112 نفر در رشته هاي علوم اجتماعي، بازرگاني و حقوق 

بيكار هستند. 
همچنيــن بيشــترين نــرخ بيــكاري در گــروه مــردان 
در بيــن گروه هــاي عمــده رشــته تحصيلي، بــه ترتيب 
مربوط بــه رشــته هاي تحصيلي علــوم كامپيوتــر )22.3 
درصــد(، صنعــت و فنــاوري )21.8 درصــد( و معماري و 

ساختمان سازي )20.8( درصد اســت. نرخ بيكاري جمعيت 
فارغ التحصيل يــا در حــال تحصيل در ســال 13۹2 براي 
گــروه مــردان و زنــان در كل كشــور 18.۹ درصــد براي 
 گروه مردان 12.8 درصــد و براي گروه زنــان 31.3 درصد 

بوده است. 
نرخ بيــكاري در گروه زنــان در بين گروه هاي عمده رشــته 
تحصيلي، به ترتيب مربوط به رشــته هاي تحصيلي حفاظت 
محيــط زيســت 57.7 درصــد، كشــاورزي، جنگلــداري 

و شــيلات 56.2 درصــد و معمــاري و ساختمان ســازي 
55.5 درصــد بوده اســت. براســاس اين نتايج، بيشــترين 
نرخ بيــكاري جمعيــت فارغ التحصيل يا در حــال تحصيل 
دانشــگاهي به ترتيب به استان هاي لرســتان 2۹.5 درصد، 
 كهگيلويه و بويراحمــد 27.8 درصد و فــارس 27.1 درصد

 اختصاص دارد. 
همچنين كمترين نرخ بيكاري مربوط به اســتان هرمزگان با 

6.2 درصد است. 

»كسبوكار«بهمناسبتروزمهندسگزارشميدهد

بيکاريمهندسانبيمهارت

کارو
کارآفرینی

بيكاري، فراغــت از تحصيل و نيافتن 
شغل، بســياري از فارغ التحصيلان ، 
و جوينــدگان كار را بــه پايتخــت 
كشور كشانده اســت، به همين دليل 
خوابگاه هاي خودگردان براي اسكان 
اين افراد دست به كار شــدند و از اين روش براي كسب درآمد 
اقدام كردند. تعداد اين خوابگاه ها در سطح شهر نشان مي دهد 
كه تا چه اندازه در طي سال هاي اخير هجوم جمعيت بيكار به 
تهران يا مهاجران براي يافتن شغل زياد بوده است. تاسـيـس 
خــوابـگاه هاي خودگردان براي حفظ امنيت و آرامش افراد 
غيربومي تا حدود زيادي مسئله اسكان افراد مهاجر يا متقاضي 
را حل كرده اما جدا از موضوع خوابگاه هاي خودگردان بدون 
مجوز آنچه كه هست، ســخت گيري ها يا مشكلاتي است كه 
بعضا در خوابگاه هــاي خودگردان مجوزدار ديده مي شــوند 
و تا حدي هــم مانع امنيت خاطر ســاكنان ايــن خوابگاه ها 
شده اســت. نمونه اين مســائل، جريمه هاي سنگيني است 
كه به گفته ســاكنان خوابگاه، خوابگاه هــاي خودگردان به 
بهانه هاي مختلف از افراد خوابــگاه مي گيرند. گاهي جريمه 
 براي نظافت، گاهي براي تاخير، گاهي براي بلند حرف زدن و 
خاموش نكردن لامپ و جريمه هاي ديگري كه به هر نحو بايد 
به خوابــگاه پرداخت. از طرفي عدم كنترل افــراد براي ورود 
به خوابگاه يعني عدم دقت در ســلامت فرد از نظر جسماني، 
اخلاقي و رواني معضل ديگر خوابگاه هاي خودگردان اســت. 
مثلا به علت عدم نظارت برخي خوابگاه ها بســياري آرامش 
خود را از دست مي دهند و خوابگاه براي آنها مكاني پراسترس 
و تنش زا مي شود. مكاني كه بايد مدام مواظب وسايل، رفتار و 
صحبت هايت با ديگران باشي وگرنه به قيمت سنگيني برايت 

تمام خواهد شد. 

بيش از 100 اقامتگاه به صورت غيرمجاز در سطح 
شهر تهران فعاليت مي كنند

شاهرخ محمد زاده، رئيس اتحاديه  مهمان پذيران استان تهران 
در پاسخ به اين سوال »كسب وكار« كه اتحاديه چگونه برخي 
مســائل غيرقانوني در خوابگاه هاي خودگردان مانند دريافت 
جريمه هاي نقدي را حل خواهد كرد،  گفت: بهتر است سوال 
شما را با اين سوال كه آيا همه خوابگاه هاي خودگردان مجوز 

دارند يا نه، پاسخ دهم. 
طبق بررســي هاي اتحاديه از تعــداد كل اقامتگاه هاي فعال 
در سطح شــهر تهران فقط 50 اقامتگاه داراي مجوز هستند 
و اين در حاليســت كه بيــش از 100 اقامتــگاه فاقد پروانه 
كســب شناســايي شــده اند كه با عناوين مختلف همچون 
خوابگاه يا اقامتــگاه، فعاليــت غيرمجاز دارند كــه با توجه 
به اســكان افراد مختلف و همچنين عدم ارســال اســامي 
اقامتگران به اداره نظارت بر اماكــن عمومي و همچنين عدم 
اخذ اوراق هويتــي معتبر از اقامتگران همه و همه دســت به 
دســت هم مي دهند تا امنيت جامعه را به خطر اندازند. اين 

دســته از اقامتگاه هــا و خوابگاه هاي غيرمجاز بــا قراردادن 
قانون گريزي به عنوان ســرلوحه كار خود، اقدام به تاســيس 
شــعبات غيرمجاز ديگري نيز كرده اند و به اخطار هاي صنفي 
اتحاديه نيز توجــه نمي كنند كه اين خود جاي ســوال دارد. 
 محمد زاده در ادامه صحبت هاي خود به تاسيس خوابگاه هاي 
چيني تباران اشــاره مي كند كه تعدادي از آنها شناســايي 
و بــه اداره نظارت بر اماكــن عمومي معرفي شــده اند كه از 
ســوي آن اداره با واحد هاي موصوف برخورد قانوني صورت 
 گرفتــه و برخــورد با تعــدادي ديگر نيــز بــه زودي انجام 

خواهد پذيرفت.
 محمدزاده گفــت: در خوابگاه هاي غيرمجــاز احتمال وقوع 
خطرات مالي و جاني افزايش مي يابد اين در حاليست كه در 
صورت داشتن مجوز، مكان مربوطه تحت نظارت اداره اماكن 
و بازرسان اين اتحاديه قرار خواهد گرفت و ميزان وقوع بسيار 
ي از مسائل كمتر شده و در حد صفر خواهد بود چرا كه امكان 
تخطي از قوانين كاهش يافته و در صورت بروز هر گونه مشكل 
با واحد صنفي برخورد قانوني صــورت مي گيرد. وي توضيح 
داد: برخي خوابگاه ها كه به صورت خصوصي اداره مي شــوند 
به نام خوابگاه كه صرفا اسكان دانشــجويان را بر عهده دارند، 
افراد غير دانشجو را اســكان مي دهند كه موجب بروز تداخل 

صنفي مي شود. 

قانون گریزي براي دریافت مجوز 
رئيس اتحاديه  مهمان پذيران استان تهران گفت: برخي سعي 
مي كنند براي فعاليــت و داير كردن خوابــگاه قانون گريزي 
كرده و بــه نهادهايي رجوع كنند كه مســئوليت قانوني آنان 
چيز ديگري اســت و از نظــر قانوني صدور مجــوز فعاليت 
صنفي در حيطه وظايف شــان نيســت. براي نمونه صندوق 
رفاه دانشــجويان اقدام به اعطاي مجوز بــه برخي واحد هاي 
اقامتي مي كند كه به علت نقص هاي قانوني، فني و بهداشتي 
قادر به دريافت مجــوز از اين اتحاديه نبــوده و با مراجعه به 
صندوق رفاه دانشــجويان اين عمل تخلف قانونــي را انجام 
مي دهند. كه نقض قانون نظام صنفي و حقوق فردي ساكنان 
 اقامتگاه هــا را با توجه بــه پايين بودن كيفيــت خدمات به 

همراه دارد. 
وي توضيح داد: معمولا افراد براي اينكه زودتر كار شــان راه 
بيفتد، قرارداد را امضا مي كنند بدون آنكه بدانند چه چيزي در 
اين قرارداد ذكر شده است. نمونه موارد ذكر شده در قراردادها 
همين جريمه هايي اســت كه خوابگاه ها به بهانه هاي مختلف 
چون پهن كردن لباس ها در حياط، تاخير در آمدن به خوابگاه، 
عدم رعايت نظافــت و... از فرد خوابگاهي يا ســاكن اقامتگاه 

مي گيرند. 
 ايــن مســئول ادامــه داد: گرفتــن هزينه اي مانند شــبي 
30 هزار تومــان از  مهمان كاملا غيرقانوني اســت. همچنين 
گرفتن جريمه تنها در صورت ديركــرد اجاره خوابگاه قانوني 

است در غير اين صورت كاملا برخلاف قانون است. 

جرایم خوابگاهي به غير از جریمه دیركرد خلاف 
قانون است

يكی از روســای ســابق اتحاديه هتلداران در اعتراض به غير 
قانونی بودن اين جريمــه ها به» كســب و كار «گفت: همه 
خوابگاه ها موظف به بســتن قراردادهايی با ساكنان خوابگاه 
هســتند و بايد يك نمونه از تمام برگه های خوابگاه را به فرد 

خوابگاهی تحويل بدهند.
وي توضيــح داد: معمولا افــراد براي اينكه زودتر كارشــان 
راه بيفتد، قرارداد را امضــا مي كنند بدون آنكــه بدانند چه 
 چيــزي در اين قــرارداد ذكر شــده اســت. نمونــه موارد 
ذكر شده در قراردادها همين جريمه هايي است كه خوابگاه ها 
به بهانه هاي مختلف چون پهن كردن لباس ها در حياط، تاخير 
در آمدن به خوابگاه، عدم رعايت نظافت و... از فرد خوابگاهي 

يا ساكن اقامتگاه مي گيرند. 
 ايــن مســئول ادامــه داد: گرفتــن هزينه اي مانند شــبي

 30 هزار تومان از  مهمان كاملا غيرقانوني اســت. همچنين 
گرفتن جريمه تنها در صورت ديركــرد اجاره خوابگاه قانوني 

است در غير اين صورت كاملا برخلاف قانون است. 

عدم رعایت استانداردهاي بهداشتي و امنيتي 
به گفتــه خوابگاهيان هر خوابــگاه براي اجــاره مبلغي بين 
150 هزار تــا 300 هــزار تومان مي گيــرد كــه البته اين 

اختلاف قيمــت به دليــل تفــاوت خوابگاه هــا در كيفيت 
 امكاناتي اســت كــه به افــراد ارائــه مي دهند، هــر چقدر

 يك خوابــگاه از نظر امكانــات بهتر باشــد، نظافت بهتري 
داشــته باشــد و امنيت و آرامش بيشــتري را براي ساكنان 
خود فراهم سازد، درنهايت اجاره بيشــتري دريافت مي كند 
البته اين موضوع در حاليســت كه تمــام خوابگاه ها ملزم به 
رعايت يك سري اســتانداردها هســتند و اين اصلا ربطي به 
اجاره بها ندارد، مثلا همه آنها موظف هســتند كه بهداشــت 
در خوابگاه رعايت شــود، افراد ناســالم به خوابگاه ورود پيدا 
نكنند و خوابگاه امنيت داشته باشــد اما در برخي خوابگاه ها 
 كه نرخ كمتــري براي اجــاره دريافــت مي كننــد، از اين

 امور خبري نيست. 

گرفتن پول به بهانه جریمه
به گفته يكي از خوابگاهيان مشكلي كه جديدا در خوابگاه هاي 
خودگردان نمود پيدا كرده، جريمه هاي ســنگيني است كه 
خوابگاه از افراد مي گيــرد. وي گفت: تاخيــر در هر صورت 
جريمه دارد. مثلا اگر كســي بعد از ســاعت 10 و نيم شــب 
يا در برخــي خوابگاه ها بعــد از 11 به خوابــگاه بيايد، براي 
ورودش به خوابگاه بايد پول پرداخت كند. در مســائل ديگر 
هم همينطور اگر كســي نظافت را رعايت نكند يا اگر سيگار 
بكشــد، بايد 50 هزار تومان پول جريمه بدهد. كوچك ترين 

 ســهل انگاري در خوابــگاه مســاوي اســت بــا دادن پول 
جريمه به خوابگاه. 

چشم پوشي از تخلف با پرداخت بيشتر 
وي توضيح داد: اين موضوع نشان از اين دارد كه براي كسي كه 
توان مالي داشته باشد، اصلا ايرادي ندارد با تاخير به خوابگاه 
بيايد، سيگار بكشــد، نظافت را رعايت نكند و هر كاري دلش 
خواســت انجام بدهد چراكه مي تواند در قبال آن پول بدهد. 
يعني برخي افراد مي توانند با پول مسئولان خوابگاه را بخرند. 
اين شــهروند ادامــه داد: بــراي برخي مســئولان خوابگاه 
 اين موضوع بهانه اي شــده تا بدين وســيله پول به دســت 

بياورند. 

آوردن  مهمان حتي نزدیکان، شبي30 هزار تومان
وي به موضوع ديگر كه از طريق آن خوابگاه ها كســب درآمد 
مي كنند، يعني آوردن  مهمان اشاره كرده و گفت: در خوابگاه 
براي آوردن  مهمان بــه خوابگاه بايد شــبي 30 هزار تومان 
پرداخت كني حتي اگر آن  مهمان خواهر، مادر يا از نزديكانت 
باشد. اين مبلغ زياد بسياري را از آوردن  مهمان يا نزديكان به 
خوابگاه منصــرف مي كند. حتي بــراي 10 دقيقه هم خواهر 
 يا مادر فرد نمي توانــد بدون پرداخت اين مبلــغ در خوابگاه

 بماند. 

»كسبوكار«ازوضعيتخوابگاههايخودگردانگزارشميدهد

کاسبيخوابگاههايخودگردانباجریمههايپولي
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کشاورزي

مديــركل دفتــر بهبــود كيفيــت، 
فــرآوري و توســعه بــازار آبزيــان 
ســازمان شــيلات گفــت: دربــاره 
اينكــه برخــي از مصرف كننــدگان 
محصــولات  بــالاي  قيمــت  از 
فرآوري شــده گله دارند، اضافه كرد: زماني كــه براي توليد 
محصولــي جديــد ســرمايه گذاري هايي شــود و روي اين 
محصــول اقداماتي صــورت بگيــرد، آن را محصــول داراي 
 ارزش افــزوده بالاتر مي گوينــد كه اين محصــولات قيمت 

بالاتري هم دارند. 
عيسي گلشاهي با اشاره به اينكه ما هر كيلوگرم قزل آلاي كامل 
را در بازار به قيمت ۱۳ تــا ۱۴ هزار تومان خريداري مي كنيم، 
اضافه كــرد: زمان پاك كــردن اين ماهي درصــدي از آن به 
 شكل سر، دم، استخوان و غيره دورريز مي شــود اما ما بدون 
در نظر گرفتن اين موضوع به نظرمــان مي آيد اگر اين ماهي 
فيله و به قيمت هر كيلوگرم ۱۹ هزار تومان عرضه شود خيلي 
گران است. وي افزود: در حالي كه اگر هزينه دستمزد، زماني كه 
براي پاك كردن ماهي صرف شده، دورريزهايي كه ديگر وجود 
ندارد و راحتي مصرف اين محصولات را در نظر بگيريم متوجه 
 مي شــويم كه محصولات مذكور خيلي هم مقــرون به صرفه 

هستند. 

تيلاپياسرانهمصرفآبزيانرادرايرانبالاميبرد
گلشاهي با بيان اينكه افزايش توليد محصولات فرآوري شده به 
كاهش قيمت تمام شده آنها كمك مي كند، اضافه كرد: موضوع 
بعدي در كنار تنوع محصول اين است كه بتوانيم ماهي را به عنوان 
يك محصول ذائقه پسند و اقتصادي در فرهنگ مردم جا بيندازيم. 
اگر اين اتفاق رخ دهد با توجه به اينكه سرعت رشد مصرف مان 
نسبت به ميانگين جهاني بالاتر است، به سرعت مي توانيم خود 
را به ميانگين هاي جهاني در زمينه مصرف آبزيان برسانيم. وي 
با بيان اينكه در اين راستا مي توان روي توليد محصولات داراي 
ارزش افزوده كار كــرد، ماهي ها را طعم دار كــرد و غيره، اظهار 
داشت: ايجاد تنوع گونه اي بيشتر و فراهم آوردن بستري كه مردم 
به راحتي بتوانند به انواع آبزياني كه برايشان قابل پسندتر است، 
دسترسي پيدا كنند از جمله اين موارد است. گلشاهي ادامه داد: به 
عنوان مثال ماهي تيلاپيا يكي از ماهي هايي است كه سبب شده 
سرانه مصرف آبزيان در كشور با سرعت بيشتري افزايش يابد و 

 ميزان توليد آن تا سال ۲۰۳۰ در جهان به حدود ۱۵ ميليون تن 
مي رسد.  وي با بيان اينكه كيفيت لاشــه اين ماهي به گونه اي 
است كه به راحتي مي تواند با مرغ كه خاصيت طعم پذيري بالايي 
دارد، رقابت كند، گفت: علاوه بر اين ماهي شانك كه حدودا از يك 
ماه و نيم پيش وارد بازار شــده تقريبا خصوصياتي مانند تيلاپيا 
دارد اما جزو گروه ماهيان دريايي آب شــور محسوب مي شود. 
گلشاهي، ميزان مصرف سرانه محصولات شــيلاتي در كشور 
را حدود 8/۵ كيلوگرم و نصف مقاديــر بين المللي اعلام كرد و 
 اظهار داشت: آمار بين المللي مصرف سرانه محصولات شيلاتي 
۱6/8 كيلوگرم اســت.  وی با بيان اينكه مقايســه عدد مصرف 
سرانه آبزيان در كشور با عدد ميانگين جهاني، مقياس درستي 
نيســت و براي اينكه بگوييم مردم ايران ماهي خور هســتند يا 
خير، اظهار داشت: مردم يك كشور به آن نوع پروتئين حيواني 
گرايش پيدا مي كنند كه در كشورشــان بيشتر توليد مي شود، 
به عنوان مثال ميزان مصرف ســرانه آبزيان در كشــوري مانند 
مالديو كه درآمد ســرانه بالايي ندارد، حدود ۱۲۰ كيلوگرم در 
 سال اســت چراكه ماده پروتئيني قابل دسترس در آنجا چيزي 

جز آبزي نيست. 

30درصدازپروتئينمصرفيبايدازآبزيانتامين
شود

گلشاهي با اشاره به تنوع توليد پروتئين حيواني در كشور افزود: 
در ايران گوشت قرمز و مرغ توليد مي شود، ضمن اينكه به خاطر 
ويژگي هاي اقليمي و جغرافيايي به ويژه در مناطق دور از ساحل، 
ذائقه مردم از گذشته هاي خيلي دور با دام و طيور آشناست. وي 
اضافه كرد: با تمام اين ويژگي هاي فرهنگي ما در حال حاضر 
به دنبال ترويج مصرف ماهي به عنوان غذاي ســالم در ميان 
مردم هستيم كه به اين شكل از هزينه هاي درماني و بهداشتي 
جلوگيري كنيم. گلشاهي افزود: طبق اعلام سازمان بهداشت 
جهاني، اگر كشوري مي خواهد سلامت  مردمش را حفظ كند، 
بايد ۳۰ درصد از مجموع پروتئين هــاي حيواني كه مردم آن 
كشــور دريافت مي كنند به آبزيان اختصاص داشته باشد. اين 
مقام مسئول در سازمان شيلات كشور اظهار داشت: در گذشته 
فرهنگ استفاده از آبزيان چندان ميان مردم رايج نشده بود و 
اين مساله به ويژه در استان هاي غيرساحلي بيشتر مشهود بود. 
وي اضافه كرد: اقداماتي كه در اين زمينه انجام شد، فعاليت هاي 
فرهنگي كه صورت گرفت و همكاري مطلوبي كه صدا و سيما 

 با ما در اين زمينه داشــت سبب شــد تا مردم به تدريج با اين 
محصولات آشنا شوند.

 گلشــاهي با بيان اينكه حدود ۴ تا ۵ سال قبل ما بايد به مردم 
مي گفتيم ماهي اين خواص را دارد و به دليل اين خواص غذايي 
براي سلامتي مفيد اســت بنابراين آن را مصرف كنيد، گفت: 
در حال حاضــر ديگر احتياجي به گفتن نيســت و اكثر مردم 

با خواص آبزيان آشنا هســتند. اين مقام مسئول در سازمان 
شــيلات كشــور افزود: زماني كه چنين اتفاقي رخ داد ما بايد 
محصولات متنوع در اختيار مردم قــرار مي داديم، چرا كه تا 
پيش از اين مســاله، هدف گذاري ما فقط اين بــود كه توليد 
را به حدي برســانيم كه پاســخگوي نياز مردم باشد و پس از 
آن رويكردمان به ســمت كيفي تر كــردن محصولات رفت. 

گلشــاهي با بيان اينكه امروزه بسته بندي و عرضه محصولات 
شــيلاتي در فروشگاه ها نســبت به گذشــته كاملا متفاوت 
است، گفت: تنوع محصولات نســبت به قبل بسيار زياد است 
و انواع سوخاري هاي ماهي، ســوخاري هاي ميگو، ميگوهاي 
 طعم دار شــده و انواع و اقسام محصولات بســته بندي شده را 

در بازار مشاهده مي كنيم. 

مديركل دفتر بهبود كيفيت، فرآوري و توسعه بازار آبزيان سازمان شيلات

خريد فيله ماهي مقرون به صرفه است

محمود حجتي، وزير جهاد كشــاورزي در نامه اي به 
استانداران مرزي كشور با اشاره به اينكه مجوزي براي 
واردات ميوه به ويژه مركبات صادر نشده، بر جلوگيري 
از ورود غيرقانوني ميوه جات به كشور تاكيد كرده است. 
گشــت در مغازه هاي ميوه فروشي بيان گر اين واقعيت 
است كه انواع ميوه و خصوصا مركبات قاچاق به مردم عرضه مي شود و برخورد 
جدي با اين مساله صورت نمي گيرد. كارشناسان معتقدند پديده قاچاق ميوه 
يك كار تشكيلاتي و نيازمند سلسله اي از امكانات و تجهيزات است و نمي توان 

انتظار داشت با برخوردهاي مقطعي و بخشي به آن پايان داد. 

نامهوزيربهاستانداراندرگيرباميوهقاچاق
محمود حجتي طي نامه اي به استانداران مرزي كشور بر ضرورت افزايش نظارت 
و جلوگيري از ورود غيرقانوني مركبات به كشور تاكيد كرد. وزير جهاد كشاورزي 
در اين نامه خطاب به استانداران سيستان وبلوچستان، بوشهر، هرمزگان، ايلام، 
خوزستان و كردستان با تاكيد بر لزوم حمايت از باغداران، تصريح كرد: واردات 
بدون مجوز و غيرقانوني ميوه به لحاظ عدم نظارت بهداشتي و قرنطينه گياهي 
بر روي اين محصولات، موجب ورود و سرايت عوامل خسارتزا به باغ هاي كشور 
مي شود و نگراني بسياري براي بخش كشــاورزي به همراه دارد كه در بعضي 
از موارد مانند ســال هاي قبل، جبران آن با صــرف هزينه هاي گزاف نيز عملا 
غيرممكن خواهد بود. وزير جهاد كشاورزي در اين نامه خاطرنشان كرد: مركبات 
در سال جاري به اندازه كافي توليد شده است و نيازي به واردات وجود ندارد. 
حجتي از استانداران مرزي درخواست كرد تا به طور جدي از ورود محصولات 

كشاورزي بدون مجوز وزارت جهاد كشاورزي جلوگيري كنند. 

انواعنارنگيپاكستاني،درصدرمركباتقاچاق
مركبات قاچاق شامل برخي انواع نارنگي، پرتقال، ليموشيرين و گريپ فروت، 
عموما از كشور پاكستان به كشور وارد مي شود. عبدالمهدي بخشنده، معاون 
برنامه ريزي وزارت جهاد كشاورزي با بيان اينكه محموله هاي ميوه و مركبات 
قاچاق بيشتر از طريق سواحل استان سيستان وبلوچستان و هرمزگان و بوشهر 
به كشــور وارد مي شــود، گفت: هرگونه مركبات وارداتي در كشور به صورت 
قاچاق وارد شده است كه رســيدگي به اين موضوع از حوزه اختيارات وزارت 
جهاد كشاورزي خارج اســت. ما بارها اعلام كرديم كه واردات مركبات لطمه 
بزرگي به باغ داران ايراني است و با توجه به اينكه ازنظر توليد مشكلي نداشتيم 
و ســطح قيمت مركبات امســال متعادل بود، واردات به ضرر و زيان باغ داران 
منتهي مي شود. درخواســت هميشــگي ما از نهادهاي نظارتي و مسئول اين 
اســت كه در برخورد با پديده قاچاق ميوه جديت بيشــتري داشــته باشند 
 و اجازه ندهنــد منافع هموطنان زحمتكــش ما قرباني ســودجويي عده اي 

معدود شود. 

ارادهايبرايمبارزهباقاچاقميوهنيست
برخورد با مركبات قاچــاق و به طور كلي برخورد با ميوه قاچــاق فقط با اراده 
و قاطعيت نهادهــاي نظارتي ممكن اســت و با وضعيتي كه تاكنون شــاهد 
بوديم چنين اراده اي وجود ندارد. اســدالله جوانبخت، فعال بازار ميوه و تره بار 
مركزي تهران با بيان اين مطلب به »كســب وكار« گفت: چندي پيش شاهد 
حضور مســئولان اصناف در بازار مركزي ميوه و تره بار و قول مساعد آنها براي 
همكاري در جلوگيري از قاچاق ميوه بوديم اما واقعيت اين اســت كه برخورد 
با قاچاق ميوه به شدت وابسته به كار تشــكيلاتي و منسجم سازمان مبارزه با 

قاچاق كالاســت و نمي توان با اين پديده به صورت مقطعي و بخشــي مبارزه 
كرد. اين كارشــناس با بيان اينكه قاچاق مركبات با اين حجم نيازمند كشتي، 
وسايل نقليه و ادوات و تجهيزات زياد است، افزود: درنظر داشته باشيد چنين 
تشــكيلاتي كه از كشــتي تا كاميون را در اختيار دارد بدون انسجام و برنامه 
 حركت نمي كند و مانند قاچاق پوشــاك نيســت كه به صــورت جزيره اي و 

غيرمنسجم انجام شود. 

چرامغازهعرضهكنندگانميوهقاچاقپلمبنميشود؟
اين فعال اقتصادي با طرح اين پرسش كه چرا مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق از 
مغازه هايي كه مركبات قاچاق عرضه مي كنند بازخواست نمي كنند، گفت: در 
همه كالاهاي قاچاق شــاهد برخورد قاطع با هسته هاي عرضه و خرده فروشي 

 هستيم اما در موضوع ميوه تاكنون نديده ايم مغازه اي به دليل عرضه ميوه قاچاق 
پلمب شود. 

به گفته جوانبخت، مبارزه با قاچاق ميوه در مبادي مرزي به دليل ســاختاري 
كه در اســتان هاي مرزي شــكل گرفته و فقط به مســائل اجتماعي محدود 
نمي شــود، كار ســاده اي نيســت بنابراين لازم اســت مراكز عرضه ميوه در 
ســطح شــهر مورد بازرســي روزانه قرار گيرند و هر مغازه اي كه ميوه قاچاق 
عرضه كرد ضمن معدوم كردن فوري ميوه هــاي قاچاق واحد صنفي متخلف 
براي مدتي پلمب شــود. اين كارشــناس در پايان با بيان اينكــه ورود ميوه 
قاچاق غيــر از زيان هاي اقتصــادي براي ســلامتي جامعه نيــز مخاطرات 
 جدي ايجــاد مي كند، خواســتار توجــه بيشــتر نهادهاي نظارتــي به اين 

معضل قديمي شد. 

احتكار،عاملگرانيپرتقال
در پي افزايش قيمت پرتقال به كيلويي 7۰۰۰ تومان، وزارت جهاد كشاورزي 
علت گراني پرتقال را ذخيره كردن حدود 7۰۰ هزار تن در انبارهاي شــخصي 
برخي افراد عنوان و اعلام كــرد كه طبق قانون، برخورد بــا متخلفان نظارت 
بر توزيع در بــازار و قيمت از اختيارات وزارت صنعت، معدن و تجارت اســت. 
به گزارش ايسنا، ابوالقاسم حســن پور، مديركل دفتر ميوه هاي گرمسيري و 
نيمه گرمسيري وزارت جهاد كشاورزي، اظهار كرد: امسال يك ميليون و ۹۵۰ 
هزار تن پرتقال در كشور توليد شد و از نظر توليد هيچ مشكلي نداريم، چراكه 
همچنان برخي از انواع پرتقال جنوب مانند والنسيا هنوز روي درخت است و 
در انبارهاي شمال كشور و برخي انبارهاي شخصي افراد حدود 7۰۰ هزار تن 

پرتقال براي شب عيد ذخيره سازي شده است. 

گزارش »كسب وكار« از ورود غيرقانوني مركبات

قاچاق مرکبات يك کار تشكيلاتي است
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اصناف

رئيس اتحاديــه توليدكننــدگان و 
فروشندگان گل، وضعيت بازار گل در 
چند ماه گذشته را راكد خواند و بيان 
كرد: وضعيت اقتصادي مردم، تقابل با 
ماه محرم و افزايش حجم ضايعات گل 

به واسطه گرماي شديد از عوامل ركود بازار است. 
سيدجلال عجايبي در گفت وگو با »كسب وكار« درباره صادرات 
گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده و مي توان ادعا كرد 
صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات گرفته از عدم كمك 

دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 
وي گفت: صادرات گل و گياه به شــكل زميني و با وانت هاي 
بدون يخچال است كه اساسا اسم اين كار را نمي توان صادرات 
گذاشت. اين كار جز خرابكاري و از بين بردن نام صادرات چيز 

ديگري ندارد. 
ســيدجلال عجايبي درباره آخرين وضعيــت پايانه صادراتي 
گل و گياه توضيــح داد: پايانه صادراتــي گل و گياه در همان 
وضعيت قبلي خود است. براي به نتيجه رســاندن اين پايانه 
تلاش مي كنيم اما دستگاه هاي اداري پاسخگو نيستند. تاكنون 
با وزارت صنعــت، معدن و تجارت و وزارت جهاد كشــاورزي 

مذاكراتي داشتيم ولي هيچ كدام جوابگوي ما نبوده اند. 
وي ادامه داد: از يك ســال ونيم گذشــته به دنبال تسهيلاتي 
هســتيم كه از طرف معاون وزير تاييد شده اما هنوز به نتيجه 

نرسيده است. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان گل اضافه كرد: 
در حال حاضر بهترين فرصت را براي صــادرات گل و گياه به 
كشورهاي عربي و آسياي ميانه داريم ولي زيرساخت ها براي 

صادرات فراهم نشده است. 
عجايبي درباره وضعيت صــادرات گل و گيــاه تصريح كرد: 
صادرات گل و گياه شرايط مطلوبي ندارد چراكه با امكانات فعلي 

كسي نمي تواند گل و گياه صادر كند. 
وي با اشــاره به مهم ترين موانع براي صادرات گل و گياه ادامه 
داد: نبودن تمركز توليد از مهم ترين مشــكلات اســت. تمام 
مراحل توليد گل و گياه از توليد، توزيع، آماده سازي و صادرات 
بايد به صورت متمركز انجام شــود اما در شــرايط فعلي هيچ 
صادركننده اي با ريســك هاي بي مورد و نوسانات قيمت كه 

به دليل دلال بازي ايجاد مي شود امكان صادرات ندارد. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه با انتقاد از حضور واسطه ها در 

صادرات گل و گياه گفت: در اين شــرايط عده اي واسطه سود 
مي برند، توليدكنندگان متضرر مي شوند و عملا صادراتي هم 

وجود ندارد. 
عجايبي درباره نحــوه انجام صادرات گل و گيــاه عنوان كرد: 
 صادرات گل و گياه ما به صورت مرز به  مرز انجام مي شــود ما 
حدود 50 ميليون دلار است كه تمام اين محصولات گل و گياه 

آپارتماني و فضاي سبز هستند. 
به گفته وي صادرات گل و گياه كاملا زميني انجام مي شــود و 

هنوز صادرات هوايي به شكل درست راه اندازي نشده است. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه اضافه كرد: تمام اين موارد به 
زيرساخت ها برمي گردد ما در بخش هاي ديگر ازجمله سبزي 
و صيفي، ميوه و تره بار و خشــكبار با كمبود و ضعف در پايگاه 
صادراتي روبه رو هســتيم. رئيس اتحاديــه توليدكنندگان و 
فروشندگان گل افزود: بازار گل چهار فصل بوده و بسته به وضع 

اقتصادي خانوار، ايام جشن و عزا  عرضه و تقاضا نوسان دارد. 
عجايبي در ادامه گفت: بازار گل نيازمند سرمايه گذاري است. 
اين بازار به يارانه 3 ميليارد توماني نيــاز دارد كه اين يارانه در 
شمال كشــور و در پايانه ها بيهوده صرف مي شود. وي درباره 
برخي اظهارنظرها درباره پرداخت وام كلان از سوي وزارت جهاد 
به پايانه هاي گل و گيــاه، گفت: در اين خصوص اطلاع دقيقي 
ندارم اما بايد بگويم با توجه به اينكه از سال 84 مقرر شد دولت 
3 ميليارد و 600 ميليون تومان يارانه به بازار گل و گياه تهران 
اختصاص دهد اما تاكنون اين اتفاق رخ نداده و جالب اينكه در 
سال 92 حدود 40 ميليارد تومان تسهيلات به بازار گل و گياه 

مازندران تخصيص داده شده است. 
وي با اشــاره به اينكه روزانه دو تا ســه ميليون شاخه گل در 
كشور توليد مي شود و 60 درصد آن به عنوان ضايعات دورريز 
مي شــود، ادامه داد: تهران به عنوان بزرگ ترين توليد كننده و 

مصرف كننده گل در كشور به حساب مي آيد. 
او درباره صادرات گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده 
و مي توان ادعا كرد صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات 
گرفته از عدم كمك دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 

عجايبي يادآور شــد: پايانه گل واقع در بزرگراه آزادگان است 
كه 80 درصد بنا ساخته شــده و قرار بود با يارانه پنج ميليارد 
توماني دولت كه به اتحاديه گل اختصاص داده شــده بود اين 

پايانه تجهيز شود. 
عجايبي در پاسخ به اين ســوال كه بيشترين حجم خريد گل 

مربوط به چه نوع گلي اســت، گفت: تمام مــردم با وضعيت 
اقتصادي متفاوت به دنبال خريد گل رز هستند. 

وي همچنين به ناگفته هايي از مشــكلات توليد در اين بخش 
اشاره كرد كه شايد دردودل  بســياري از توليدكنندگان گل و 
گياه در كشور باشــد. بي مهري هايي اعم از دور ريختن نيمي 
از محصــولات زيبايي كه توليد مي شــوند تا از دســت رفتن 
بازارهاي صادراتي كه مي تواند ارزآوري، اشتغال، افزايش توليد 
و بهره وري براي كشور داشته باشد. به گفته او دولت جديد كه با 

رويكردها و برنامه هايش اميد بسياري براي بهبود اوضاع به وجود 
آورده است، شايد سياست ها و حمايت هايش پاياني باشد براي 

سختي هايي كه آنان طي سال هاي گذشته متحمل شده اند. 
شوراي توليدكنندگان گل و گياه ايران نخستين تشكلي بود 
كه به عنوان بخش خصوصي به صنعــت گل و گياه ورود پيدا 
كرد و در سال 58 تاسيس شد. در ادامه تعاوني توليدكنندگان 
گل و گياه اســتان تهران در ســال 63 در كنار شــوراي ملي 
توليد كنندگان گل و گياه ايران كار خود را آغاز كرد.  در ادامه 

در سال 73 اتحاديه تعاوني هاي توليدكنندگان گل و گياه ايران 
متشكل از 13 تعاوني به جمع تشكل هاي بخش خصوصي در 
اين صنعت پيوست و در سال 77 نيز شركت پايا گل نيز متشكل 

از تمامي اعضا و تعاوني هاي بخش خصوصي تشكيل شد. 
وي با بيان اينكه فروشــندگان مي توانند 100 تا 200درصد 
بيشتر از قيمت خريد خودشــان، گل ها را بفروشند، افزود: در 
حال حاضر قانون مشخصي در رابطه با قيمت گل وجود ندارد 

و بازار نابسامان است. 

 اعتراض به صادرات گل به شكل زميني و با وانت هاي بدون يخچال 

 صنعت گل و گياه نيازمند يارانه 3ميليارد ي است

تمام ساعت هاي موجود در بازار تا يك سال گارانتي دارند و 
موارد شكستني جزو گارانتي به حساب نمي آيند. 

رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت با اعلام اين 
مطلب در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: در زمينه واردات 
ساعت، قاچاق نداريم زيرا سود گمركي واردات آن 4درصد 
است كه ظرف مدت 2 هفته تا يك ماه ترخيص و به دست بازرگان مي رسد. اگر كسي 
اقدام به قاچاق كند، بايد سرمايه بيشتري در نظر بگيرد. ضمن اينكه مدت زمان بيشتري 

تا رسيدن كالا زمان خواهد برد.
وي در رابطه با قيمت بالاي فروش ساعت  با برندهاي معروف گفت: اين ساعت ها بعد از 
ورود، در گمرك هزينه باربري، خدمات ارز روز قيمت گذاري شده در نهايت سود 8 تا 10 
درصدي را روي اين كالا اضافه مي كنند و به فروش مي رسانند. نوسان قيمت در اين نوع 
ساعت ها مربوط به تفاوت آنها در اصل و كپي است كه شايد خريدار متوجه اين موضوع 
نباشد. رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در ادامه گفت: ممنوعيت واردات 
ساعت ديواري و روميزي، قاچاق اين كالاها را بســيار افزايش داده است.  عبدالرحيم 
احمدي همچنين اظهار كرد: با توجه به اينكه از حدود يك ســال قبل ثبت سفارش 
ساعت روميزي و ساعت ديواري انجام نمي شــود، واردات اين كالاها به صورت قاچاق 
صورت مي گيرد. وي افزود: بارها اين موضوع را پيگيري و از مجمع امور صنفي اتاق اصناف 
درخواست كرديم به اين موضوع رسيدگي كنند و واردات آزاد شود اما دليل اين موضوع 

را حمايت از توليدات داخلي عنوان مي كنند. 
 رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ســاعت ادامه داد: اين در حالي است كه هيچ 
ساعت روميزي در داخل كشور توليد نمي شود و ساعت ديواري توليد داخل نيز بسيار كم 

است و اغلب وارداتي هستند. 

قاچاق باتري ساعت
احمدي در بخشي از سخنان خود در پاسخ به اين سوال كه آيا باتري ساعت نيز به صورت 
قاچاق وارد مي شود، گفت: اندازه باتري ساعت مچي كوچك است و با توجه به ممنوعيت 

واردات آن، به صورت قاچاق وارد مي شود. 
رئيس اتحاديه فروشــندگان و سازندگان ســاعت اضافه كرد: معمولا مسافران كه به 
كشور هاي ديگر سفر مي كنند اين باتري ها را به صورت قاچاق وارد مي كنند چون اندازه 
آن كوچك بوده و به راحتي قابل جابه جايي است. وي گفت: ساعت روميزي مورد استفاده 
بسياري از مردم است و همچنان از ساعت به صورت سنتي براي تنظيم انجام امور مختلف 
استفاده مي شود و علاقه مندان خاص خود را دارد.  احمدي با بيان اينكه هرچه زودتر بايد 
واردات ساعت روميزي، ساعت ديواري و باتري ساعت آزاد شود، گفت: قبل از ممنوعيت 
واردات، تعرفه گمركي ساعت هاي ديواري 80درصد و روميزي 60 درصد بوده است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت درباره  ساعت مچي و ميزان قاچاق آن 
نيز گفت: با توجه به آزاد  بودن واردات ســاعت مچي، قاچاق آن بسيار كم است و شايد 
حدود 10 درصد باشد چراكه تعرفه گمركي ساعت مچي 4درصد است.   پرويز پزشكي، 
نايب رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت نيز اظهار داشت: خريداران ساعت 
بايد با مراجعه به نمايندگي هاي قانوني براي خريد برند مورد نظر خود اقدام كنند.  وي 
پايين آمدن قدرت خريد مردم از يك سو و افزايش ماليات ها از سوي ديگر را از مشكلات 
چند سال اخير در بازار ساعت ايران دانســت و عنوان كرد: در 2 سال گذشته بسياري 
از واحدهاي ساعت فروشــي مغازه ها را تحويل داده اند به اين علت كه اين كار برايشان 
سودآور نيست. پزشكي افزود: حتي در اين مدت ما افت جواز هم داشته ايم، براي مثال در 
طول يك سال 30 جواز صادر و 25 جواز باطل شده است. وي در ادامه يادآور شد: چند 
سال پيش در خيابان جمهوري تهران حدود 30ساعت فروشي بود اما اكنون شايد 5-6 
ساعت فروشي بيشتر نباشد. نايب رئيس اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان با اشاره به 
اينكه هيچ شركت انحصاري در ايران در زمينه توليد ساعت فعاليت نمي كند، ادامه داد: 

در ايران يك شركت مي تواند محصولات چند نشان )برند( را وارد كند كه اين موضوع 
برگرفته از آن است كه توليدكنندگان بزرگ دنيا به صورت گروه توليدي عمل مي كنند. 

مشکلات دريافت جواز
علي رضاخانلو، خزانه دار اين اتحاديه نيز در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: از مشكلات 
اين اتحاديه مي توان به مشكل دريافت جواز كسب اشاره كرد. اتحاديه در حال حاضر 
به كساني كه تقاضاي دريافت پروانه كسب دارند و مكان مورد نظرشان از 6 متر كمتر 
است، جواز نمی دهد. وي اظهار داشت: مشكلات ريشه اي و بزرگ در تمام اصناف وجود 
دارد كه بايد در سياست هاي كلان دولت لحاظ شده و تدبيري براي آنها انديشيده شود. 
رضاخانلــو ادامه داد: ســود تك فروشــي صنــف ما از 30ســال گذشــته تاكنون 
15 درصد بــوده اســت. در جايــي كــه هزينه هــا هــر روزه افزايــش مي يابد و 
مســائل و مشــكلاتي از قبيل ماليات، عوارض و گراني ها و همچنيــن افزايش نرخ 

 تورم وجــود دارد ايــن رقم براي فروشــندگان بســيار ناچيــز اســت و هزينه ها 
را هندل نمي كند. 

به گفته خزانه دار اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان دارايي هم هيچ گونه گذشتي در 
رابطه با كسبه ندارد و هر سال اصناف بايد با مديران بزرگ دارايي براي افزايش ماليات 
جنگ داشته باشند. وي همچنين با اشاره به اينكه فروشندگان درباره خريد و فروش 
ساعت بايد به نكاتي پايبند باشند، گفت: اين قانون تجارت جهاني است كه فروشندگان 
بايد آيين مشــتري مداري را بدانند و آموزش ببينند تا بتوانند اين شــعار بين المللي 
»هميشه حق با مشتري است« را هضم و با آن درست برخورد كنند. يك زماني احتمال 
دارد 30يا40 درصد هم حق با فروشنده باشد. گاهي خريداران به حق خودشان قانع 
نيستند. به فرض مثال شخصي ساعتي را خريداري كرده و آن ساعت بر اثر سهل انگاري 
خريدار شكسته است، بعد انتظار دارد ساعت ديگري به او بدهند يا همان ساعت را رايگان 
تعمير كنند. در حالي كه عقلا و منطقا، وقتي مقصر صدمه ديدن يك كالا خريدار باشد 

آن كالا شامل گارانتي نمي شود اما مشتري زير بار نمي رود. ولي خيلي از مواقع حق با 
خريدار است. ما براي اينكه فروشندگان مجوز اتحاديه را دريافت كنند يك سري سوالات 
مكاسب داريم كه اين افراد بايد درس مكاسب را خوانده باشند و به حقوق شرعي و اخلاقي 
فروشنده و خريدار واقف باشند. فروشنده بايد به تمام مسائل فني ساعت اشراف داشته 

باشد تا اطلاعات غلط به خريدار ندهد. 
غلامحسن ادريس آبادي، بازرس اتحاديه هم اظهار داشــت: درخواست اتحاديه اين 
است كه هفته اي را به نام هفته زمان يا هفته ساعت در كشور نامگذاري كنيم تا در طول 
اين هفته تمام مردم راس ساعت و از روي اصول در محل كار خود حاضر شوند تا بدين 
وسيله شاهد افزايش بهره وري، كاهش هزينه ها و نظم بخشيدن به كارها باشيم. رئيس 
اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در پايان  گفت: به شكايات و اعتراضات رسيده به 
اتحاديه  برخورد مي كنيم و كساني كه اعتراضي دارند مي توانند با شماره 88594106 و 

88594107 تماس بگيرند تا رسيدگي شود.

 درخواست اتحاديه ساعت براي واردات ساعت روميزي، ديواري و باتري

 قاچاق ساعت نداريم
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

ثروتمندترين كشورهای آسيا
توليد ناخالص داخلي يا توليد ناخالص داخلي 
ســرانه )GDP( عبارت از ارزش بــازار تمام 
كالاهاي توليد شده توسط يك كشور در دوره 
زماني معين اســت كه به حمايت از اقتصاد آن 
كشور كمك مي كند. اين شاخص، بهترين راه 
براي رتبه بندي قدرت اقتصادي و ثروتمندترين 
كشورهاست. در اين جا به كمك اين شاخص 
ثروتمندترين كشورهای  آســيا را رتبه بندي مي كنيم. به اســتناد گزارش برابري 
قدرت خريد و توليد ناخالص داخلي اســمي ۲۰۱۳ صندوق جهاني پول، در اين جا 

ثروتمندترين كشورهای آسيا براساس توليد ناخالص داخلي سرانه آمده است. 
ثروتمندترين كشورهاي آسيا در سال  ۲۰۱۵ بدين شرح هستند: 
بحرين – سرانه توليد ناخالص داخلي: ۳4.584 دلار

اين جزيره كوچك در بخش غربي خليج فارس تنها ۵4.7۱8 كيلومتر طول و ۱7.7۰۳ 
كيلومتر عرض دارد. جمعيتي بيش از ۱.۲ ميليون نفر دارد كه بيش از 6۰۰.۰۰۰  نفر آن 
غيربومي هستند. درآمد اصلي اين كشور از بانكداري، توريسم و نفت به دست مي آيد. 

ژاپن - سرانه توليد ناخالص داخلي: ۳6.899 دلار
سرزمين آفتاب تابان بيش از ۱۲6 ميليون نفر جمعيت دارد. ژاپن بر پايه سرانه توليد 
داخلي اسمي سومين و بر پايه قدرت خريد چهارمين اقتصاد برتر دنيا را در اختيار دارد، 

چهارمين صادركننده بزرگ و چهارمين واردكننده بزرگ در دنيا نيز هست. 

كويت - سرانه توليد ناخالص داخلي: ۳9.706 دلار
اين كشــور جمعيتي معادل با ۲.۲ ميليون نفر دارد. رتبه پنجم بزرگ ترين ذخاير 
نفتي جهان را در اختيار دارد و از سوي بانك جهاني به عنوان اقتصادي با درآمد بالا 

طبقه بندي شده است. 

تايوان - سرانه توليد ناخالص داخلي: ۳9.767 دلار
در نيمه دوم قرن ۲۰ اقتصاد تايوان رشد سريع و صنعتي شدن را تجربه كرد، اين امر 

باعث شد اقتصاد اين كشور به اقتصاد صنعتي پيشرفته اي تبديل شود. 

برونئي - سرانه توليد ناخالص داخلي: 55.111 دلار
صندوق بين المللي پول برونئي را از نظر سرانه توليد ناخالص داخلي به لحاظ برابري 
قدرت خريد در جهان در مقام پنجم رتبه بندي كرده است. اين كشور قرضه عمومي 
برابر با صفر درصد دارد. به گفته مجله فوربز، برونئي پنجمين كشور ثروتمند در بين 

۱8۲ كشور داراي ميادين نفت و گاز طبيعي قرار دارد. 

هنگ كنگ - سرانه توليد ناخالص داخلي: 55.۳8۳ دلار
اين كشور پس از لندن و نيويورك، مهم ترين مركز تامين مالي بين المللي است. اين 
كشور داراي اقتصاد خدماتي سرمايه داري و داد و ستد آزاد با ماليات پايين بوده و پول 

رايجش در رتبه هشتم ارزهاي بين المللي است. 

ماكائو - سرانه توليد ناخالص داخلي: 59.451 دلار
ماكائو با كسب وكار گسترده قمار و توريسم، به عنوان لاس وگاس آسيا شناخته شده 

است. 

سنگاپور - سرانه توليد ناخالص داخلي: 64.584 دلار
از وقتي مساله جهاني شدن مطرح شد، توسعه سريع سنگاپور قدرت شگرفي به اقتصاد 
اين كشور اعطا كرده است، چرا كه يكي از اعضاي بنيان گذار اتحاديه كشورهاي جنوب 
شرق آسيا )ASEAN( است. سنگاپور كشوري با فناوري بالا و تجارت پسند است. 
اقتصادي دانش بنيان و مبتني بر نوآوري دارد. اين كشور به دليل زيرساخت هاي با 

فناوري  بالايش شهرت دارد. 

قطر - سرانه توليد ناخالص داخلي: 98.814 دلار
رشد اقتصادي قطر عمدتا بر نفت و گاز طبيعي اش اســتوار است. ۱4 درصد از خانواده ها 
ميلياردر هستند، در حالي كه ۹4 درصد از نيروي كارش را كارگران مهاجر تشكيل می دهند. 
Richest Lifestyle :منبع
ترجمه: نشريه بازده

علت »خاكستري شدن« رنگ موها چيست؟
دانشمندان ژني را كشف كرده اند كه گفته شده از والدين به ارث برده می شود و 

عامل خاكستري شدن موهاست. 
 به گزارش فراديد به نقل از هافينگتن پست، سال هاست كه استرس را عامل اصلي 
خاكستري شدن موها معرفي كرده ايم. در اصطلاح عاميانه نيز اين گفته رواج دارد 
كه حرص خوردن باعث سپيدي موها خواهد شد اما مطالعه اي جديد نشان داده كه 
موهاي خاكستري به دليل وجود ژن هاي موروثي در بدن است.  دانشمندان كالج 
لندن براي نخستين بار ژني را شناسايي كرده  اند كه موها را به رنگ خاكستري تبديل 
مي كند. اين بدان معناست كه احتمال خاكستري شدن رنگ موي برخي از زنان و 
مردان در مقايسه با ديگران به مراتب بيشتر است و دليل آن نيز وجود چنين ژني 
است.  محققان اين ژن را IRF4 نامگذاري كرده و معتقدند كه در آينده مي تواند با 
انجام تحقيقات بيشتر روي اين ژن، خاكستري شدن رنگ موها را به تعويق انداخت.  
پژوهشگران كالج لندن با بررسي DNA بيش از 6۳۵7 نفر از كشورهاي آمريكاي 
جنوبي – برزيل، كلمبيا، شيلي، مكزيك و پرو – موفق شدند اين ژن را شناسايي 
كنند. اين افراد از نژادهاي اروپايي، آفريقايي و بوميان آمريكا بودند.  اين مطالعه 
نشان داد كه ژن IRF4 با خاكستري شدن موها در ارتباط است اما در نهايت تاكيد 
كرد براي بررسي نحوه عملكرد اين ژن به پژوهش هاي بيشتري نياز است.  دكتر 
كائوستوب اديكاري، پژوهشگر اصلي پروژه مي گويد: »قبلا برخي از ژن هاي حاضر 
در فرايند كچل شدن و رنگ موها شناسايي شده بود اما اين نخستين باري است كه 
يك ژن كه مشخصا كارش خاكستري كردن رنگ موهاست، شناسايي شده است. 

البته ژن هاي مربوط به اندازه و تراكم موها نيز شناسايي شده اند.« 
 Huffingtonpost :منبع
ترجمه: وبسايت فراديد

آگاهي

مهارت

ادامه از شماره گذشته:
اســترس مي توانــد در هر زمان با ســطوح شــدت 
 مختلفــي در زندگــي مــا ظاهــر شــود. مي تواند از 
يك گفتگــو يا از رويــدادي كه اتفاق مي افتد، ناشــي 
شــود. صرف نظــر از چگونگــي ايجــاد آن، حقيقت 
اين اســت كه اســترس دائمي در بدن ما نه تنها براي 
 ســلامتي مان زيانبار اســت، بلكه قابل پيشــگيري و 

غيرضروري است. 
دفعه بعد كه نفس تان تنگ شد يا احساس كرديد تحت 
فشار هســتيد، اين فنون را براي آرامش سريع امتحان 

كنيد. 

5. هوشيارانه ورزش كنيد
ورزش آدرنالين و اندورفين هاي طبيعي آزاد مي كند كه 
به شما حس خوبي مي دهد. با تمركز عمدي بر فعاليتي 
كه در حال انجامش هستيد به تمرين هاي تان هوشياري 
بيشتري بيفزاييد. فن تان و احساسي را كه در شما ايجاد 
مي كند، ملاحظه كنيد. با جسم تان ارتباط برقرار كنيد. 
از طريق ورزش قادر خواهيد بود، تناسب يافته و حتي از 

استرس تان غافل شويد. بيرون برويد و بدويد يا دوچرخه 
 سواري كنيد، به باشــگاه برويد، يا در يك كلاس يوگا 

شركت كنيد. 

6. دوش آب سرد بگيريد
آب درماني يك علم دقيق و پيچيده بــا انبوهي از مزايا 
براي جسم و ذهن تان اســت. دوش هاي آب سرد علاوه 
بر كاهش استرس، عروق شما را باز مي كنند كه هنگام 
بازگشت به حالت عادي خون را به سمت اندام هاي تان 
برمي گردانند. اين امر تاثيري هيجاني روي قلب، كليه ها، 
شش ها و كبد دارد. اين فرايند ترشح سالم سيستم غدد 
را تحريك مي كند كه باعث شفافيت پوست تان شده و 
تركيب شيميايي خون تان را جوان و سالم نگه مي دارد. 
يادتان باشد كه با اندام هاي انتهايي شروع كنيد – پاها، 

دست ها و بازوها. 

7. موسيقي آرام بخش پخش كنيد
همه چيز از انرژي ساخته شده است از جمله جسم ما و 
موسيقي. موسيقي قدرت دارد، با بالا يا پايين كشاندن 

شــما، انرژي تان را متحول كند. موسيقي ای را انتخاب 
كنيد كه لحن، شعر و ضرباهنگي شاد دارد، بنابراين انرژي 
جسم تان مي تواند با بســامد اين انرژي بالاتر هماهنگ 
شود. موسيقي مثبت به خلق افكار مثبت تر نيز كمك 

مي كند. 

8. شكرگزار باشيد
هرآنچه درباره آن استرس داريد فقط يك الگوي فكري 
يا يك عقيده است. شــما در نهايت در كنترل افكارتان 
هســتيد )اگرچه اغلب چنين به نظر نمي رسد( . دو نفر 
مي توانند دقيقا در يك موقعيت مشابه باشند و فقط يكي 
از آن دو احساس استرس كند زيرا الگوي فكري منفي 
دارد. بنابراين دست از نگراني يا ترس  برداريد و فهرستي 
از آنچه كه به خاطرش در زندگي شــكرگذار هستيد، 
 تهيه كنيد - داشتن يك سقف روي سرتان، زندگي در 
يك شهر خوب، داشتن وسيله نقليه اي كه به شما آزادي 

مي دهد و غيره. حدودا ۱۰ چيز را فهرست كنيد. 

9. موفقيت را تجسم كنيد

با تجسم و تمركز تمام حواس تان به آنچه كه مي خواهيد 
زندگي براي تان به ارمغان بيــاورد و نه ترس از آنچه كه 
نمي خواهيد، ذهن تان را از تصور »ســناريوي بدترين 
مورد« يا »اگر اين اتفاق بيفتد« بازداريد. به ياد داشــته 
باشيد انرژي جايي جاري مي شــود كه توجه تان برود 
يعني شما نمي توانيد زماني براي گذراندن تهيه كنيد 
زيرا درگير به تصوير كشــيدن آن چيزي هســتيد كه 

نمي خواهيد. 

10. يك اسموتي سبز بنوشيد
با فيتوشــيميايي  هاي موجود در ســبزيجات ســبز، 
 ذهن تان را به طور طبيعي تقويت كنيد. اسموتي ها روش
 فوق العاده اي براي به دست آوردن مواد مغذي از سبزي ها 
و ميوه ها هســتند زيرا تمام محتويات در نوشيدني باقي 
مي ماند. اسموتي هاي سبز مي توانند سيستم ايمني تان 
را تقويت كنند، هوس هاي ناسالم را حذف مي كنند )كه 
مي توانند باعث استرس بيشتر شوند( و به مغز شما انرژي 
بيشــتري مي دهند. كلم، اســفناج، زنجبيل و ليمو را با 

مقداري موز و زغال اخته امتحان كنيد.

10 فن كاهش سريع استرس

هر كسي به  جاي خود
حكايت هاي مديريتي

اوپك
سازمان كشورهاي صادر كننده نفت با نام اختصاري 
اوپك )OPEC(، يك كارتل بين المللي نفتي است 
كه متشكل از كشورهاي الجزاير، ايران، عراق، كويت، 
ليبي، نيجريه، قطر، عربستان سعودي، امارات متحده 
عربي، اكوادور، آنگولا و ونزوئلاست. مقر بين المللي 
اوپك از بدو تاســيس در ســال ۱۳۳۹ در ژنو بود و 
در سال ۱۳44 به شهر وين در كشور اتريش انتقال 
يافت. ۱۲ ســپتامبر ۱۹6۰ كشورهاي صادر كننده 
نفت با هدف محافظت از منافع خود اقدام به تاسيس 
سازمان واحدي كردند كه به اختصار »اوپك« ناميده 
شــد. اين توافق در پايان مذاكرات نمايندگان اين 
كشورها در بغداد حاصل شد. هدف اصلي اين سازمان، 
آنچنان كه در اساسنامه بيان شده، بدين شرح است: 
»هماهنگي و يكپارچه ســازي سياست هاي نفت 
كشــورهاي عضو و تعيين بهترين راه براي تامين 
منافع جمعي يا فردي آنها، طراحي شيوه هايي براي 
تضمين ثبات قيمت نفــت در بازار نفت بين المللي 
براي از بين بردن نوسانات مضر و غير ضروري؛ عنايت 
و توجه ويژه به كشورهاي توليد كننده نفت و توجه 
خاص به ضرورت فراهم كــردن درآمد ثابت براي 
كشورهاي توليد كننده نفت،تامين نفت كشورهاي 
مصرف كننده به صورت كارآمد، مقرون به صرفه و 
هميشگي و بازده مناســب و منصفانه براي آنهايي 
كه در صنعت نفت ســرمايه گذاري مي كنند.«در 
دهه هاي اخير افزايش كشورهاي صادر كننده نفت 
كه خارج از اين سازمان قرار گرفته اند رو به افزايش 
بوده و اوپك مجبور است كه براي حفظ بهاي نفت 
خام با آنها كه در صدرشان روسيه قرار گرفته است، 
كنار  آيد. با وجود اين، دولت هاي عضو اوپك كه سران 
برخي از آنها وابســتگي هاي خارجي دارند با ساير 
اعضاي اين ســازمان هماهنگي كامل ندارند. اين 
سازمان در راستاي دفاع در مقابل سياست استثماري 
شركت هاي بزرگ نفتي مشهور به »هفت خواهران« 
كه به دليل در اختيار داشتن تكنولوژي توليد نفت و 
تسلط بر شبكه حمل و نقل نفت خام، از افزايش قيمت 
نفت جلوگيري مي كردنــد و ارزش آن را به صورت 
مصنوعي در بازار پايين نگه مي داشتند، به پيشنهاد 
ونزوئلا در سال ۱۳۳۹ طي جلسه اي در بغداد با حضور 
نمايندگان كشورهاي ايران، عربستان، ونزوئلا، كويت 

و عراق تاسيس شد. 

نهاد های بين المللی يادداشت مدير

يكي از ويژگي هاي مديران در سازمان ها اين است 
كه دائم در جلسه هستند و كمتر فرصت پرداختن 

به كارهاي ديگر را دارند.
 در ايــن بين رويكــرد مديران بــراي حضور در 
جلســات متفاوت اســت. در اينجا به دو سر اين 

طيف اشاره مي شود. 
مديران بي برنامه: مديراني هســتند كه چون 
كار ديگري نداشته و برنامه اي براي خود ندارند، 
تلاش مي كنند بيشتر وقت خود را صرف حضور 

در جلسه هاي كاري كنند.
 به هميــن دليل اين جلســات فرصتــي براي 
گذراندن اوقات كاري و اخذ تصميم هاي متناوب 
و بعضا بي حاصل مي شود و مديران چون فرصت 

گفتگو با همكاران و زيردســتان خود را ندارند، 
عملا از انتقــال پيام به لايه هاي ديگر ســازمان 
باز مي مانند و نتايج جلســات هر چه باشــد، در 
 همان جلســه خواهد بــود و قابليت اجــرا پيدا 

نخواهد كرد. 
مديران بابرنامه: اين گــروه از مديران تلاش 
مي كنند به جاي حضور در جلســه هاي متعدد، 
وقت خود را مديريت كنند و مشــكلات سازمان 
را صرفا با حضور در جلســات حــل نكنند، بلكه 

راه حل هاي ديگري پيدا كنند.
 توجه اين مديران به اين اســت كه اجازه ندهند 
جلسات متعدد، تمام وقت كاري آنها را پر كند و 
به علاوه اگر در جلسه اي هم حضور داشته باشند، 

زمان بندي حضور در جلسه براي شان مهم است 
و وقت خود را بــا حضور در جلســات به بطالت 

نمي گذرانند. 
تعداد جلســه هاي مديريتي يكي از شاخص هاي 
كارآمدي سازمان است. هر قدر تعداد اين جلسات 
بيشتر شود، نشــان از مشكلات سازمان است كه 
مديران تلاش مي كنند با جلسه هاي متعدد اين 
مشكلات را رفع كنند؛ در حالي كه مشكل در جاي 
ديگري است و بايد چاره ديگري براي آن انديشيده 
شود. مثلا شــايد نشــان دهنده تفويض اختيار 
نامناسب باشد يا ساختار ناكارآمد سازمان يا ساير 
عوامل ديگر كه همگي نشان دهنده عارضه هاي 

سازمان است. 

مديران و جلسات

روزي ناخداي كشــتي و ســرمهندس آن با هم 
صحبت مي كردند. صحبت شان به اين جا كشيده 
شد كه مهارت و تخصص كدام يك در امر هدايت 

كشتي مهم تر است.
 رفتــه رفته بحــث خيلي داغ شــد و بــه جايي 

رســيد كه ناخدا و ســرمهندس تصميم گرفتند 
به مدت ۲4 ســاعت جاي شــان را بــا همديگر 
عــوض كنند. قرار شــد ســرمهندس، ســكان 
 كشــتي را به دســت بگيرد و ناخدا به موتورخانه

 كشتي برود. 

هنوز چند ساعتي نگذشته بود كه ناخدا عرق ريزان 
از عرشــه زيرين بالا آمد. صورت و لباسش روغني 
شده بود. داد زد: »مهندس بيا برو موتورخونه. موتور 
كار نمي كنه.« مهندس هم فرياد زد: »معلومه كه 

كار نمي كنه، آخه كشتي به گل نشسته.«

نتيجه: اگر چه اين درست اســت كه »هر كسي 
را بهر كاري ســاخته اند« اما از آن درســت تر اين 
است كه هر كسي بايد در يك بنگاه اقتصادي سر 
 جاي خودش قرار بگيرد تا كارها به  شكل مناسب

پيش برود. 


